
ADVENT
Letošní advent opět nabíd-
ne na tři desítky akcí, mimo 
jiné čertování, vánoční jar-
mark, štědrovečerní zpívá-
ní nebo tříkrálový průvod.
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PARKY
Hněvousice se dočkaly vy-
touženého místa k setkává-
ní, hotová je rovněž druhá 
etapa úprav parku kolem 
kašny pod zámkem.
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POČASÍ
Rok 2024 byl globálně nej-
teplejším rokem v historii 
měření. Jaké počasí jsme 
letos zakoušeli na Mnicho-
vohradišťsku?
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Oddechlo si Hradiště i Klášter. Uzavírka je 
minulostí, nový most na Mimoň už slouží

INZERCE INZERCE

krásné Vánoce,
klid a pohodu Vám přeje

největší poskytovatel internetu v Českém ráji

Hodně štěstí, lásky

Měří 309 metrů, což z něj činí druhý 
nejdelší most ve středních Čechách, 
stál 174 milionů korun a obejde se 
bez opory v říčním korytě. Nový sil-
niční most přes Jizeru vedoucí na 
Klášter a dál směrem na Mimoň byl 
po dvou letech dokončen a v pátek 
15. listopadu uveden do provozu. 
Jeho otevření okamžitě přineslo 
velkou úlevu jak Mnichovu Hradišti, 
které po dva roky čelilo zvýšenému 
objemu dopravy, tak obyvatelům 
Kláštera, kteří byli po dobu stavby 
odkázáni na jedinou přijatelnou spoj-
nici s Hradištěm.

„Hradiště si od 90. let užívá, že 
tranzitní doprava nevede přes měs-
to. Teď jsme si vyzkoušeli, jak by to 

vypadalo, kdyby obchvat nebyl. Tě-
ším se, že nyní už Hradištěm opět 
snadno projedeme i v ranní špičce,“ 
připomněl starosta Jiří Plíhal vý-
znam dopravní stavby, která nahra-
dila starší most z 80. let, jenž byl  
v nevyhovujícím stavu. Právě kvůli 
jeho nedobré kondici se Středočes-
ký kraj pro nákladnou investici roz-
hodl, nechal starší most zdemolovat 
a na jeho místě postavit nový.

Stavební společnost OHLA ŽS, 
která byla dodavatelem stavby, se 
do práce pustila 1. prosince 2022. 
Během zimy odstranila starý most 
a na jaře 2023 začala budovat nové 
přemostění. Poslední pole mostu 
bylo vybetonováno letos v červnu, 

poté už se práce chýlily ke konci. Po 
celou dobu stavby postupoval zho-
tovitel dle harmonogramu a stavbu 
předal po 715 dnech v dvoutýden-
ním předstihu. I když bez dílčích 
komplikací se stavba neobešla. „Mu-
seli jsme se vyrovnat s Jizerou. Jed-
nak jsme očekávali, že bude v místě 
stavby mělčí asi o tři metry, jednak 
jsme tu zažili dvoje povodně,“ uvedl 
Ondřej Kryštof z OHLA ŽS, který byl 
vedoucím projektu.

„Rád bych poděkoval všem, 
kteří se podíleli na realizaci mostu,  
a také obyvatelům Hradiště a 
Kláštera, kteří se museli potýkat s 
dvouletou objízdnou trasou,“ řekl 
středočeský radní pro oblast silniční 

dopravy Josef Pátek a připomněl, že 
v projektu se počítalo i s celoplošnou 
opravu silnice III/26815, která slouži-
la jako objízdná trasa. V tuto chvíli 
už by měla být opatřena novým po-
vrchem.

„Most, který tu stál dříve, moc 
dlouho nevydržel. Doufám, že tenhle 
vydrží tak dlouho, jak to uměli naši 
předci. Když se podíváte na mosty 
ve Žďáru nebo Bakově, to jsou mos-
ty, které vydržely přes sto let a stále 
slouží,“ zmínil místostarosta města 
Ondřej Lochman a popřál novému 
mostu stejnou výdrž.

Martin Weiss
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Mnichovo      Hradiště

Pestrý sortiment vánočního zboží, vystoupení místních škol,
bohaté občerstvení, vánoční hraní J. Šebesty, dřevěný kolotoč,

Copyhaze, Kapela GMH, Tomáš Kočko & Orchestr,

Vánocní jarmark

S písněmi Karla Gotta
Ondřej Provazník a Felix Slováček

preji vám všem
klidné vánoce

Vážení Hradišťáci, 
máme za sebou krásné babí léto. Teplotně nadprůměrný podzim se do 

historie Mnichova Hradiště patrně zapíše jako „podzim rozkopaných silnic“. 
Ale vězte, aby mohlo vzniknout něco hezkého, musí se velmi často nejprve 
něco rozbourat. První část ulice Víta Nejedlého se už rýsuje a my si tak 
můžeme udělat představu, jak hezká bude její nová podoba. Se stavbou 
se pojí nepříjemné objížďky, které si žádají zejména od obyvatel některých 
ulic velkou trpělivost. Chtěl bych proto znovu apelovat na všechny řidiče, 
aby dodržovali předpisy a chovali se ohleduplně, a upozornit, že na situaci 
dohlíží městská policie. Ve středu města se doprava po dvou letech koneč-
ně zklidňuje. Nový most přes Jizeru na Klášter je otevřen a zbývá opravit 
silnici, která po dobu stavby sloužila jako objízdná. Oprava od Kláštera ke 
kamennému mostu právě probíhá, oprava úseku od mostu na náměstí nás 
čeká příští rok.

Podzimního slunce jsme si užili do sytosti. Doufám, že vám jeho paprs-
ky vykreslily úsměv na tváři a byly zdrojem dobré nálady. Radovat se letos 
museli také houbaři, neboť i pro ně byla letošní podzimní část sezony nadmí-
ru úspěšná. Takže jistě bude co dát v zimě do hutné bramborové polévky... 

A od babího léta k adventu. I ten je letos pořádně nahuštěný. V Mni-
chově Hradišti nás čekají tradiční akce: 1. prosince rozsvěcení vánočního 
stromu, 7. prosince Vánoční jarmark a 24. prosince Štědrovečerní zpívání 
na náměstí. Také proběhne pouštění skořápek s přáníčky, adventní koncerty 
a řádka dalších akcí. Myslím, že každý si najde to svoje.

Přeji Vám všem klidné Vánoce. Navštivte své příbuzné a přátele, které 
máte rádi, potkejte se s lidmi, které jste dlouho neviděli, vzpomeňte i ty, kteří 
už tu s námi nejsou. Ať jsou Vaše Vánoce opravdu svátky klidu a pohody.

Jiří Plíhal, starosta města

ˇ
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

FINANČNÍ VYPOŘÁDÁNÍ LÁVKY MEZI HRADIŠTĚM A KLÁŠTEREM
Lávka pro pěší a cyklisty klenoucí se nad Jizerou u areálu Kofoly 

slouží už od loňského listopadu. Společnou investiční akci, na které se 
rovným dílem podílelo Mnichovo Hradiště a Klášter Hradiště nad Jizerou, 
nyní obce vypořádávají. Celková hodnota lávky činí 20,7 milionu korun, 
na stavbu se podařilo získat dotace ve výši 11,7 milionu korun. Obec 
Klášter tak Hradišti na základě memoranda o spolupráci doplatí 4,2 mi-
lionu korun.

DOTAČNÍ PROGRAM NABÍDNE VYŠŠÍ MOŽNOST PODPORY
Zatím poslední aktualizace se dotační program města zřizovaný od 

roku 2015 dočkal vloni v prosinci. Byla zrušena maximální hranice mož-
ných nákladů na činnost, zvýšeno zastropování finančních darů a zave-
dena nová osa podpory na zachycování a likvidaci dešťových vod. V lis-
topadu byla pravidla opět upravena. Spolky nově mohou žádat o finanční 
dar až do výše 15 tisíc Kč na uspořádání akce, na základě novely zákona 
o obcích může rada města rozhodovat o dotacích na činnost až do výše 
250 tisíc Kč. Nadále platí, že do konce kalendářního roku je možné žádat 
o dotaci na činnost, do konce dubna a srpna je možné žádat o dotace na 
jednorázové akce.

MĚSTO MÁ NOVÝ KOMUNITNÍ PLÁN SOCIÁLNÍCH SLUŽEB 
Komunitní plán sociálních služeb je strategický dokument, který 

jednak zjišťuje stav poskytování sociálních služeb v daném území a zá-
roveň potřeb, které nejsou naplňovány. Na základě množství finančních 
prostředků vynakládaných na sociální služby jsou stanoveny potřeby  
a priority. Dosavadní plán sociálních služeb ORP Mnichovo Hradiště již 
pozbyl platnosti a v lednu letošního roku probíhala práce na plánu novém. 
Finální podobu plánu na období 2025-2028 a akční plán na rok 2025 nyní 
schválilo zastupitelstvo.

POŽÁRNÍ ŘÁD MĚSTA OPĚT V SOULADU S LEGISLATIVOU
Na základě požadavků ministerstva vnitra a platných právních před-

pisů připravilo krizové řízení města nový požární řád města a další do-
kumenty týkající se právní ochrany, které nahrazují starší požární řád  
z roku 2011. 

NA STANDARDIZACI ÚZEMNÍHO PLÁNU ZÍSKALO MĚSTO DOTACI
Ministerstvo pro místní rozvoj formulovalo jednotné požadavky na 

zpracování územních plánů obcí. Město na základě těchto požadavků při-
pravuje standardizaci územního plánu. Tento proces se nedotkne obsahu 
územního plánu, půjde pouze o formální úpravy. Zavedeny budou změ-
nou územního plánu města č. 2. Město na standardizaci získalo dotaci ve 
výši 1,5 milionu Kč. 

SCHODEK 60 MILIONŮ A 92 MILIONŮ NA ÚČTĚ
V listopadu bylo přijato rozpočtové opatření č. 5/2024, které zvýšilo 

příjmy města o 2,8 milionu korun a na výdajové straně ubralo 37,4 milionu 
Kč. Příčinou snížení výdajů je posun některých investičních akcí a zlevně-
ní některých zakázek. Celkový schodek letošního rozpočtu města tak činí 
60 milionů Kč. Za stávající situace se očekává, že městu na konci roku 
zůstane na účtech 92 milionů korun.

NOVÁ ORDINACE PRAKTICKÉHO LÉKAŘE MÍSTO LABORATOŘE
Do prostor laboratoře v přízemí dětského zdravotního střediska v uli-

ci Jana Švermy se výhledově přesune z polikliniky ordinace praktických 
lékařů MUDr. Pavla Martínka, MUDr. Evy Martínkové a MUDr. Radky 
Jirčákové. Prostory nejprve projdou stavebními úpravami, které provede 
vysoutěžená firma Stavby Nohynek. Ve spolupráci s lékaři vytvoří město 
moderní zázemí. Dlouhodobým cílem města je zajistit takové podmínky, 
které pomohou lékaře v Mnichově Hradišti udržet a případně sem přilákat 
i další specializace.

Hněvousice se dočkaly místa k setkávání,
hotovo je také v parku v podzámčí
V listopadu byla dokončena dvě 
nová veřejná prostranství, kde bude, 
jakmile to počasí dovolí, radost trávit 
čas. Jedná se o park pod zámkem 
kolem historické kašny a o park  
v Hněvousicích, který místním po 
letech nabídne prostor k setkávání  
a pořádání komunitních akcí.

Park v Hněvousicích vznikl na 
prostranství mezi řadovými domy 
v 5. etapě výstavby za zámkem. 
Stalo se tak ve spolupráci města, 
Nadačního fondu ŠKODA AUTO  
a developera. Developer dal  
k dispozici pozemek a provedl část 
terénních úprav, nadační fond na 
realizaci parku přispěl milionem 
korun a město jej nechalo realizo-
vat. Autorem projektu byl Tomáš 
Velich, realizaci zajistila společnost 
Zahradnický Servis s.r.o. Výsled-
kem je prostranství, které od okolní 
zástavby oddělují valy osázené keři 
a gabionové zídky. Místní tu mají 
k dispozici masivní lavice a stoly  
a také otevřené ohniště. Město na 
tuto akci vynaložilo necelé dva mi-
liony korun, dalších 330 tisíc vyčle-

nilo na pětiletou údržbu. Výhledově 
je možné prostranství doplnit ještě 
herními prvky, město však již s další 
investicí v parku nepočítá. Iniciativa 
je tak na místních, například ve spo-
lupráci s developerem.

V parku pod zámkem, jehož 
proměnu inicioval návrh Karla Ma-
děry podaný v rámci 1. ročníku Me-

lounu pro Hradiště, letos na podzim 
proběhla druhá etapa úprav. Jejím 
předmětem byla výstavba schodiště 
spojujícího Arnoldovu ulici s pěšinou 
kolem zámecké zdi, vybudování 
nové pěšiny vedoucí parkem, kul-
tivace prostranství za schodištěm  
a výsadba několika stromů. Projekt 
Richarda Labance přivedly k živo-

tu společnosti OK GARDEN s.r.o.  
(1. etapa) a Zahradnický Servis s.r.o. 
(2. etapa). Do budoucna by dle pro-
jektu mohla proběhnout ještě úprava 
samotné kašny. Voda se do ní sice 
již nejspíš nevrátí, počítá se však  
s uměleckou instalací, která by ji 
mohla ozdobit.

Martin Weiss

Zabránit nebezpečným situacím během ranní špičky 
v Mírové ulici musí být společným úkolem nás všech
Jak vypadá běžné ráno v Mírové 
ulici, dobře ví každý rodič, který měl 
či má děti ve zdejší školce, a také 
řada školáků ze Základní školy So-
kolovská. Na parkovišti před školkou 
se střídá jedno auto s druhým, ně-
kteří řidiči parkují na vyznačených 
místech, jiní nechávají auta stát 
na pár minut, než odvedou děti do 
tříd, kde se dá, a do toho všeho po 
silnici mezi auty procházejí školáci 
mířící do Sokolovské ulice. Zkrátka 
mumraj. V úterý 22. října se ve škol-
ce uskutečnila schůzka, jejímž cílem 
bylo hledat možná řešení, aby se 
ranní provoz v Mírové ulici zklidnil.

Počátek současného nevyho-
vujícího stavu lze hledat už v 50. 
letech, kdy byla školka postavena. 
Před budovou tehdy vzniklo náměs-
tíčko, které bez větších změn vypa-
dá stejně i dnes. Jenže okolnosti se 

změnily. Zatímco dříve bylo zvykem 
do škol a školek chodit, dnešním 
standardem je vození dětí do škol-
ských zařízení. A právě na tento 
pohyb není lokalita Mírové ulice 
uzpůsobená.

Starosta Jiří Plíhal a radní On-
dřej Knobloch pověřený řízením 
městské policie se setkali se zástup-
ci rodičů a debatovali o možných ře-
šeních. „Příjezdovou komunikaci ani 
„náměstíčko“ zvětšit nejde. Zároveň 
není možné, aby všech 160 dětí, 
které zdejší mateřskou školu navště-
vují, přivezli rodiče auty,“ konstatuje 
starosta. Zazněl i návrh, aby byl ne-
využívaný tesko domek naproti škol-
ce srovnán se zemí a na jeho místě 
vzniklo parkoviště. Přestože objekt 
by bylo možné odstranit, vybudo-
váním parkoviště by město přišlo o 
cenný pozemek v samotném centru 

města, jehož využití by jistě mělo být 
smysluplnější. Tím spíš, že parkovi-
ště by po většinu dne bylo využívané 
jen málo.

Řešení tak je ve společné sna-
ze o zklidnění ranní situace před 
školkou. Rodiče odvádějící děti do 
školky město prosí, aby parkovali, 
pokud možno, na parkovišti naproti 
hale Bios, případně u Družby. Ani 
tak cesta od auta nezabere více 
než pět minut. Místa před školkou 
by bylo vhodné nechat k dispozici 
pro ty rodiče, jež staršího potomka 
vezou do školky společně s mladším 
sourozencem, který ještě do školky 
nechodí a kterého musí rodič vzít na 
ruce s sebou. 

Zcela zásadní je rovněž výcho-
va žáků ze ZŠ Sokolovská. Většina  
z nich nechodí po chodníku a někte-
ří se doslova motají za zády autům, 

a způsobují tak nebezpečné kolizní 
situace. Na základě schůzky s rodi-
či bylo domluveno, že na bezpečný 
pohyb po ulici se nyní zaměří měst-
ská policie, která rovněž rozšíří řady 
svých přechodářů. Jeden by měl mít 
právě koordinování chodců v Mírové 
ulici v ranní špičce na starost. Čás-
tečně by k větší přehlednosti ranní 
situace před školkou mělo přispět  
i vyznačení parkovacích míst, které 
město připravuje.

„Všechny účastníky ranního 
provozu v „Mírovce“ prosíme o trpěli-
vost a vzájemnou ohleduplnost. Jde 
koneckonců o bezpečnost a méně 
nervů pro všechny,“ uzavírá starosta 
Jiří Plíhal.

Martin Weiss

Ozdobou letošních vánočních svát-
ků na Masarykově náměstí bude 
12metrový smrk ztepilý, který městu 
darovala Veronika Škodová z Pod-
hradí. Strom byl pokácen v pátek 
22. listopadu Lubošem Dvořáčkem, 
správcem městské zeleně, a násled-
ně přes Novou Ves, Ptýrov a Klášter 
převezen do Hradiště. Na hladký 
průběh transportu dohlédli strážníci 
městské policie. Rozsvícení stromu 
je naplánované na neděli 1. prosin-
ce, náměstí by měl mohutný jehlič-
nan zdobit až do Hromnic, tedy do  
2. února 2025.

Vedle vánočního stromu přispě-
je ke sváteční atmosféře také vkus-
ná a pohádková výzdoba. Letos se 
můžeme těšit na ještě více světel  
a nové prvky.

Vzhledem k tomu, že rekon-
strukce budovy Klubu již byla do-

končena, počítalo se s vánoční 
výzdobou nově i na kulturní stánek. 
Ten bude ozdoben ve stejném sty-
lu jako radnice, novým prvkem pak 
bude znak města s přáním PF 2025 
na volném poli na severní straně 
radnice. Ve výsledku tak na náměs-
tí vznikne velmi fotogenické zátiší  
s vánočním stromem, radnicí, Klu-
bem, zářícím znakem města a přá-
ním všeho dobrého v nadcházejícím 
roce.

Také v jiných částech města při-
bylo vánočního osvětlení. V ulicích 
Víta Nejedlého a Turnovská jsou 
nově repasované ozdoby umístěny 
na každé druhé lampě v celé délce 
ulic od začátku města až k náměstí 
s výjimkou staveniště v ulici Víta Ne-
jedlého, kde budou v celé délce ulice 
ozdoby umístěny až příští rok. (wes)

Vánoční strom z Podhradí 
a nové vánoční dekorace

Proběhla velká podzimní výsadba v okolí města. Díky 
nadační podpoře, spolkům, firmám i široké veřejnosti

sazeny další desítky stromů a stovky 
keřů. Šlo o lokality u letiště v Mnicho-
vě Hradišti (sázeli zde dobrovolníci  
z Novartis s.r.o., firma navíc výsadbu 
podpořila i finančně) a podél silnice 
z Lhotic na Boseň (tady sázeli dob-
rovolníci ze společnosti O2, výsadba 
byla podpořena Nadací Partnerství 
z grantové výzvy Sázíme budouc-
nost).

Rádi bychom kromě dárců, 
firemních dobrovolníků a dobrovol-
níků z řad veřejnosti touto cestou 

Přes 90 místních i přespolních dob-
rovolníků se v sobotu 16. listopadu 
ráno sešlo, aby pomohli s obnovou 
kulturní krajiny v okolí Mnichova 
Hradiště. Jejich úkolem bylo vysá-
zet 90 ovocných stromů (jabloní, 
hrušní a švestek) v historické aleji, 
která vede od zámku k vrchu Káčov,  
a byla již značně zestárlá a prořídlá. 
Vše se podařilo na jedničku a v pole-
dne už bylo všech 90 nových stromů 
vysazeno, ošetřeno a ukotveno. Tyto 
stromy byly vysazeny díky grantové-
mu programu ŠKODA Stromky.

Po uzávěrce Kamelotu, v neděli 
24. listopadu čekal podobný úkol na 
dobrovolníky u Podolí. Od sochy sv. 
Vojtěcha, podél stávající cesty na 
Kruhy i na druhou stranu podél nové 
pěšiny na Mnichovo Hradiště, měli 
vysázet dokonce 100 stromů (jablo-
ní, hrušní, švestek a třešní). Výsad-
ba i obnova pěšiny byly podpořeny 
Nadací Partnerství z grantové výzvy 
Sázíme budoucnost.

Už první a druhý pátek v listo-
padu proběhly brigády s firemními 
dobrovolníky, během nichž byly vy-

jmenovitě poděkovali několika or-
ganizacím a jednotlivcům. V první 
řadě to jsou organizátoři výsadby ze 
spolku ZO ČSOP Klenice s Miladou 
Vrbovou v čele, kteří zajistili výsadby 
u Hněvousic, Podolí a Lhotic, a ze 
spolku Sázíme stromy s koordiná-
torkou výsadby Evou Potočiarovou, 
kteří měli na starosti výsadbu stro-
mů a keřů poblíž letiště. Město bylo 
u všech výsadeb pouze partnerem 
– následná péče o stromy však už 
bude plně jeho zodpovědností.

Velký dík patří Luboši Dvořáčko-
vi a kolektivu firmy Těžex, kteří jako 
vždy perfektně zajistili přípravné 
práce, dovezli materiál a budou se 
o stromky i nadále starat. Děkujeme 
týmu školní jídelny za sponzorský 
dar ve formě dvou várnic výborné 
gulášové polévky. V neposlední 
řadě děkujeme Sboru dobrovolných 
hasičů Mnichovo Hradiště, Mysli-
veckému spolku U Obůrky, volejba-
lovému oddílu TJ Sokol Mnichovo 
Hradiště, Jednotě bratrské Mnicho-
vo Hradiště, Klubu českých turistů 
Mnichovo Hradiště, spolku Žijeme 
pro Hradiště, kmenu Osmaka Opo 
z Ligy lesní moudrosti i dalším spol-
kům a jejich členům, kteří se zapojili 
do sázení, ale také organizace, pří-
pravy občerstvení, péče o stromy, 
výroby mobiliáře apod. Za pomoc 
s šířením pozvánek mezi obyvatele 
místních částí i za osobní účast patří 
dík osadním výborům Podolí, Kruhy 
a Hněvousice.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník města
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Klima v mnichovohradišťských školách:
do šetření se zapojilo víc lidí než před rokem
V závěru minulého školního roku 
realizoval MAP Mnichovohradišťsko 
opětovně dotazníkové šetření na 
téma Klima škol v Mnichově Hradi-
šti. Stejně jako v předchozích letech 
se jej zúčastnily ZŠ Sokolovská a ZŠ 
Studentská, v mateřské škole letos 
dotazníkové šetření neprobíhalo, 
protože si školka vypracovává šetře-
ní vlastní vždy v rámci nového škol-
ního vzdělávacího programu. 

Otázky v dotazníku opět cílily na 
rodiče, vyučující i žáky. Cílem však 
bylo vždy zjistit totéž – v jaké atmo-
sféře školní výuka probíhá, jak jsou 
s prostředím té které školy účastní-
ci vzdělávacího procesu spokojení  
a jak se ve škole cítí. Zpracovávání 
výsledků a jejich interpretace byly 
dokončeny na podzim a nad výsled-
ky následně diskutovali zástupci škol 
s vedením města, které základní 
školy zřizuje. 

Z aktuálních dat je potěšitelná 
skutečnost, že školy s výsledky še-
tření pracují, čímž se atmosféra ve 
školách pozitivně vyvíjí, příznivý je 
rovněž rostoucí počet respondentů.

„Základní škola Studentská se 
do dotazníku zapojuje každoročně. 
Máme samozřejmě radost pokaždé, 
když stoupne číslo vyjadřující spoko-
jenost rodičů, žáků či kolegů učitelů 
– tak tomu bylo i v dotazníku za loň-
ský školní rok. Velkým přínosem pro 
nás vždy jsou také připsané komen-
táře, které jasně pojmenovávají, co 
ty, jež jsou do vzdělávacího procesu 
zapojeni, pálí, co by rádi změnili, co 
naopak oceňují,“ uvádí Dana Trpko-
šová, zástupkyně ředitele ZŠ Stu-
dentská. „Letos se tak ve spojitosti  
s touto aktivitou posunula na prioritní 
místa mj. témata mobilních telefonů 
na 2. stupni ZŠ či fungování družiny. 
S výstupy z dotazníku následně pra-

cujeme v rámci vedení školy, za dů-
ležité pokládáme navazující setkání 
nad dotazníkovým šetřením jednak  
s naším zřizovatelem, jednak s ra-
dou rodičů,“ dodává Trpkošová.

S výsledky šetření jsou spoko-
jeni i na základní škole v Sokolovské 
ulici: „S potěšením sledujeme, že se 
do šetření zapojilo více rodičů i pe-
dagogických pracovníků než v před-
chozím roce. Tato zpětná vazba je 
pro nás nesmírně cenná, neboť nám 
pomáhá lépe porozumět potřebám 
a očekáváním naší školní komunity. 
Výsledky šetření nám ukazují, že 
jsme na dobré cestě a že je celková 
atmosféra školy vnímána pozitivně, 
což nás velmi těší. Uvědomujeme si 
však, že některé oblasti, které byly 
v dotaznících zmiňovány, bohužel 
nemůžeme přímo ovlivnit. Přesto je 
pro nás důležité tyto podněty vzít 
v úvahu při dalších rozhodnutích  

a plánování. Děkujeme za váš čas 
a důvěru, s níž se na nás obracíte. 
Pevně věříme, že i nadále budeme 
společně přispívat k rozvoji pří-
jemného a podporujícího školního 
prostředí,“ komentuje ředitelka ZŠ 
Sokolovská Eva Hajzlerová.

Šetření, ve kterém se bude po-
kračovat i v dalších letech, umožňu-
je školám získávat zpětnou vazbu 
a promítat ji do praxe. Město jako 
zřizovatel má díky průzkumu lepší 
vhled do života a atmosféry na ško-
lách a má představu o tématech, 
která ve školách rezonují.

Všem, kteří se do dotazníkové-
ho šetření zapojili, patří poděková-
ní. Budeme rádi, když za rok opět 
přispějete svými názory, podněty  
a nápady.

Klára Karásková,
referentka školství MěÚ

Kontrola ubytoven neodhalila 
protiprávní jednání
V úterý 22. října provedli 
policisté v dopoledních 
hodinách kontrolu mnicho-
vohradišťských ubytoven 
a jejich obyvatel. Kontrola 
proběhla ve spolupráci 
Policie ČR, konkrétně po-
licistů z obvodního oddě-
lení Mnichovo Hradiště a 
mladoboleslavské cizinecké policie,  
a Městské policie Mnichovo Hradi-
ště.

Ze dvou desítek objektů, které 
ve městě jako ubytovny slouží, jich 
kontrolou prošla polovina. Jednalo 
se o všechna ubytovací zařízení, ve 
spojitosti s nimiž policie už v minu-
losti řešila stížnosti či přímo nějaký 
incident. „Během akce se policisté 
zaměřili především na kontrolu le-
gálnosti pobytů cizinců na území 
České republiky a ověřování pravos-
ti dokladů,“ vysvětlil policejní mluvčí 
Jiří Plesar.

Výsledek byl příznivý. „Neshle-

dali jsme žádný případ 
porušení zákona, což je  
v porovnání s jinými městy 
velmi dobrý výsledek,“ říká 
velitel městské policie Petr 
Kožený. „S ubytovnami se 
ale pochopitelně pojí i další 
otázky. Někteří ubytovaní 
se například vyhýbají plat-

bě poplatku za odpady,“ zmiňuje 
velitel městské policie.

Pokud máte podezření, že ve 
vašem okolí funguje nelegální uby-
tovna, můžete se obrátit na mlado-
boleslavské Oddělení pobytových 
agend nebo Oddělení kontrol pobytu 
Cizinecké policie Policie ČR, která 
situaci prověří.  

V kontrolách ubytoven bude 
městská policie a Policie ČR pokra-
čovat. Každoročně se těchto kontrol 
uskuteční několik.

Martin Weiss

Sochu přes zimu ochrání plachta
V souvislosti s letošní etapou revi-
talizace náměstí nechal odbor ko-
munálního hospodářství městského 
úřadu očistit podestu mariánského  
loupu v západní části náměstí a za-
čal připravovat na jaro jeho restau-
rování. Během čištění zaznamenal 
restaurátor Petr Verich praskliny na 
soše Panny Marie. V polovině listo-
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padu proto akademický sochař Pa-
vel Míka provedl z plošiny zevrubnou 
kontrolu stavu sochy, přičemž zjistil 
hluboké trhliny. Vzhledem k tomu, že 
zatékání v zimním období by mohlo 
sochu poškodit ještě výrazněji, bude 
socha přes zimu přikryta nepromok-
avou plachtou a stažena. (wes)

Několik let nazpět schválilo zastu-
pitelstvo města prodloužení ulice  
V Cestkách v souvislosti s výstav-
bou bytových domů, kterou realizuje 
společnost Stavokombinát. Aktuálně 
v místě probíhá rozšiřování sítí, na 
něž naváže výstavba čtvrtého by-
tového domu. Město se s investo-
rem domluvilo na spolupráci a obě 
strany se tak rovným dílem podílejí 
na stavbě vodovodu. Cílem je totiž 
jednak prodloužení vedení, ale také 
zkapacitnění stávajícího vodovodu, 
které posílí zásobování lokality Ji-
hozápadního města pitnou vodou. 
V příštím roce by mělo prodlužování 
vodovodního řadu pokračovat dál 
směrem na jih až za Černou silnici. 
(wes)

Prodloužení ulice  
V Cestkách

Díky pasportu zeleně má město  
a správce městské zeleně detailní 
přehled o jednotlivých stromech 
na městských pozemcích, o zása-
zích, které na nich byly provedeny,  
a o jejich dlouhodobé perspektivě. 
Stromy, jejichž dendrologický posu-
dek nevyznívá příznivě, jsou postup-
ně odstraňovány a místo nich je re-
alizována nová výsadba. Přesto čas 
od času dochází k pádu větví nebo 
rozlomení velkých stromů i tam, kde 
se problém neočekával.

„Přehled o stavu stromů máme 
velmi dobrý, ale stoprocentní záru-
ku, že někde nějaký strom nespad-
ne, vám nikdo nedá. Vichřice může 

lehce porazit i absolutně zdravé 
stromy a pořád hovoříme o přírodě 
a živlech,“ komentuje Luboš Dvo-
řáček, který v listopadu porazil ma-
jestátní topol u Přestavlk. I ten se 
ještě nedávno zdál v dobré kondici. 
Až jeho rozlomení při posledním vel-
kém větru ukázalo, že je kompletně 
vykotlaný.

Aktuálně se připravuje odstraně-
ní borovice vejmutovky a douglasky 
v ulici V Cestkách nebo několika bříz 
u garáží v Lidické ulici. Svolení ke 
každému takovému zásahu musí dát 
odbor životního prostředí městského 
úřadu, každé takové kácení prochá-
zí i komisí životního prostředí. (wes)

Žádný strom neroste do nebe
Letošní rok se zvolna chýlí ke své-
mu závěru. Když se ohlédneme za 
počasím, které nás v uplynulých 12 
měsících provázelo, mnohé možná 
napadne, že jeho projevy byly čas-
těji extrémní, než jsme v posledních 
letech zaznamenali.

Trochu teorie na zorientování 
se: počasí je aktuální stav atmo-
sféry (její nejnižší části troposféry)  
a podnebí (chcete-li klima) je dlouho-
dobý chod počasí (v jeho průměrech  
i hranicích extrémů), to vše v daném 
místě.

Na rozdíl od současného podzi-
mu byl loňský listopad velmi deštivý, 
ke konci i sněhový. Toto počasí po-
kračovalo i v prosinci, kdy se střídal 
déšť a sníh a půda byla již značně 
nasycena vodou. O Vánocích pak 
přišla klasická zimní povodeň způ-
sobená táním sněhu a vydatnými 
dešťovými srážkami. Vzhledem  
k načasování značně prověřila při-
pravenost záchranného systému  
a zejména schopnost povodňových 
komisí reagovat i v době svátků. 

I v lednu a únoru pokračovalo 
značně deštivé a teplé počasí s dal-
šími dvěma již menšími povodňový-
mi situacemi. Únor k tomu byl abso-
lutně nejteplejším měsícem s dosud 
nejvyšší změřenou odchylkou od 
dlouhodobého průměru. Celosvěto-
vě rekordně teplé počasí pokračova-
lo i v následujících měsících. 

Značný teplotní rozkmit jsme 
zažili v dubnu, kdy na počátku mě-
síce byly leckde absolutně nejdříve 
zaznamenané první tropické dny 
(nejtepleji bylo 7. dubna 2024), kte-
ré urychlily již tak značně pokročilý 
rozvoj vegetace. Ta byla letos na-
před taktéž rekordně o celý měsíc. 
Ve druhé polovině dubna však při-
šel zvrat v podobě týden trvajících  
a postupně zesilujících mrazů (nejví-
ce 23. dubna -3 °C, v dolinách i pod 
-5 °C). Výsledkem bylo takřka kom-
pletní zmrznutí veškeré již rozvinuté 
vegetace včetně úrody zejména 
ovocných stromů a keřů, a to i přes 
značnou snahu zemědělců ochránit 
úrodu všemi známými prostředky. 

Během června a července jsme 
vícekrát čelili velmi silným bouřkám, 
které způsobovaly značné škody 
především kvůli poryvům větru. Utr-
pěly zejména stromy, domácnosti 
čelily výpadkům elektrické energie.

Střídavé, ale převážně horké 
až dusné letní počasí s bouřkami 
pokračovalo i v srpnu. Ještě na po-
čátku září jsme zažívali četné tropic-
ké dny s teplotami nad 30 °C (až do 
8. září 2024). Pak ale nastal zlom  
s výrazným ochlazením provázeným 
deštěm a následně klasickou letní 
povodňovou situací, která se ale 
odehrála až v polovině září. Násled-
ky extrémních srážek překračující  
i hodnoty povodní z let 1997 a 2002 

Počasí roku 2024: příklad změn podnebí?
(nový denní rekord pro území ČR  
z Jeseníků je 385,6 mm) byly znač-
ně zmírněny nižší nasyceností půdy, 
včasnou předpovědí a následnou 
manipulací na vodních dílech spolu 
s většinou rychlou a zodpovědnou 
reakcí povodňových komisí.

Kdo zná scénáře klimatických 
modelů pro pravděpodobné změ-
ny podnebí ve střední Evropě, jistě 
mu letošní počasí se zvětšující se 
extremitou a prudkými zvraty připo-
mínalo ukázku tohoto trendu. Snad 
kromě dlouhodobého sucha (kdyby 
říjnové a listopadové sucho přišlo  
v létě, byla by vegetace již seschlá 
„na troud“).

Rok 2024 bude téměř jistě glo-
bálně dosud nejteplejším. Také by 
se mělo jednat o první rok s globální 
teplotou o více než 1,5 °C nad prů-
měrem za předindustriální období 
1850–1900. Dlouhodobým teplotním 
cílem Pařížské dohody z roku 2015 
je přitom udržet nárůst průměrné 
globální teploty výrazně pod 2 °C 
oproti hodnotám před průmyslovou 
revolucí a pokud možno omezit ná-
růst na 1,5 °C. Tím by se dopady 
změny klimatu výrazně snížily. Při 
vzestupu této teploty nad 2 °C by 
mohlo dojít k bodu zlomu, totiž ne-
odhadnutelným změnám celosvě-
tového klimatu zejména v důsledku 
roztání grónského a jiných ledovců  
a změnám mořských proudů.  ...8

Nová dětská skupina Little Mice je 
otevřená dětem od jednoho do pěti 
let a nabízí pohyb venku, zdravé 
stravování, montessori prvky pro 
rozvoj samostatnosti, smyslohrátky 
a muzikoterapie, angličtinu, jógu 
nebo logopedii. Fungovat bude  
v prostorách Hotelu U Kvapilů v ulici 
Jana Švermy 384. Podrobnosti na-
leznete na www.dslittlemice.cz nebo 
na tel. 720 143 702. (wes)

U Kvapilů se otevírá 
dětská skupina
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Vánoční koncerty 
pěveckých sborů ZUŠ

Vánoční nadílka z Klubu: adventní akce, 
ale také tipy na dárky pro milovníky kultury

Od prosince spouštíme další předprodej na koncert Ondřeje Havelky a jeho Melody Makers: Šecky pecky synkopicky 
(tak jak dycky), který se bude konat v divadle 25. března 2025. Cena lístku je 690 Kč. 

„Tento koncertní program je i pro nás nečekané překvapení. Dám za to krk (i s hlasivkami), že znáte tu situaci, 
kdy otevřete někde na půdě starou zaprášenou almaru a z ní se vyvalí dávno zapomenuté poklady. Přesně tak 
jsme otevřeli náš starý archiv a nestačili žasnout! Jistě chápete s jakou radostí si některé pecky, ty nejkrasší, znovu 
zahrajeme. A pro vás budou vlastně nové, protože jsme je nedávali možná 25 let. V kombinaci se z brusu novými 
přírůstky do našeho repertoiru vás naše nová koncertní show natuty řádně natlakuje a probudí líný adrenalín. A to vše 

pod heslem: Šecky pecky, sladké i žhavé, tak jak dycky, synkopicky!“ zve na akci Ondřej Havelka a Melody Makers.
Společně s představením Všechny báječný věci divadla Ungelt (25. února), máte rovnou dva tipy na vánoční dárek 

pod stromeček.

ONDŘEJ HAVELKA A JEHO MELODY MAKERS: 
ŠECKY PECKY SYNKOPICKY (TAK JAK DYCKY) – PŘEDPRODEJ OD PROSINCE

Ve středu 4. prosince odehrajeme náhradní 
termín představení Šest tanečních hodin  
v šesti týdnech. Šest týdnů tance, šest 
týdnů porozumění a hledání společné řeči. 
Madame Lily Harrison si najímá Michaela 

Minettiho, aby ji naučil swing, tango, valčík, 
foxtrot, cha-chu a moderní tanec. Oba prochá-

zí těžkým životním obdobím, a i přesto že spolu 
zdánlivě nemají nic společného, nakonec najdou spo-

lečnou řeč a vzájemně si pomůžou. Hrají: Chantal Poullain a Martin Kraus.

ŠEST TANEČNÍCH HODIN V ŠESTI TÝDNECH 
– NÁHRADNÍ TERMÍN

V neděli 1. prosince od 15 hodin si 
můžete poslechnout dětský pěvecký 
sbor Zvonky na Benefičním setkání 
v kostele sv. Havla v Mladé Bole-
slavi. Organizátorkou akce je Hana 
Zdeňka Herblichová, která uvede 
koncert adventním slovem a zazpívá 
za doprovodu Miroslavy Hořákové. 

Ve čtvrtek 5. prosince od 18:15 
hodin se Zvonky představí s (nejen) 
vánočním programem v rámci vá-
nočních trhů v Praze na Staroměst-
ském náměstí.

V pondělí 9. prosince do Prahy 
zamíří i smíšený pěvecký sbor Con-
tinuo. Zazpívá na pozvání ženského 
sboru Cantoria v klášteře Emauzy. 
Začátek koncertu je v 18:30 hodin.

Doma v Mnichově Hradišti se 

představí na Velkém vánočním kon-
certu všechny čtyři pěvecké sbory. 
Koncert se uskuteční v pátek 13. 
prosince od 17 hodin na sále ZŠ 
Studentská. Vstupné je 200 Kč  
a vstupenky je možné získat v před-
prodeji na zkouškách sborů.

Vánoce zakončíme tradičně 
na Štědrý den ve 22 hodin na Ma-
sarykově náměstí, ale netradičně 
před vchodem do Klubu. Zazpívají 
zástupci Koťat, Zvonečků, Zvonků 
i Continua a doufáme, že si přijdou 
zazpívat i bývalí členové, které tímto 
srdečně a naléhavě zveme.

Alena Hejlová,
Pěvecký sbor Zvonky

V prosinci budete mít opět možnost setkat se  
s pekelníky na mnichovohradišťském náměs-
tí. Od nich pak cesta povede k Mikulášovi  
a andílkům, kteří budou nadělovat v prosto-
rách radnice. V průběhu večera vystoupí 
několikrát u vánočního stromu členové míst-

ní Jednoty bratrské a v 18 hodin proběhne fire 
show skupiny Postrpoi – čerti vs. andělé.

ČERTOVÁNÍ S MIKULÁŠSKOU NADÍLKOU

Na vánočním jarmarku, který se na Masary-
kově náměstí v Mnichově Hradišti odehraje  
v sobotu 7. prosince mezi 9. a 16. hodi-
nou, se můžete tradičně těšit na bohatou 
nabídku dárků a pochutin ve stáncích na 
Masarykově náměstí. Na pódiu nebude chy-

bět nabitý program s vystoupeními místních 
škol a školek, po čase k nám také zavítá Tomáš 

Kočko a jeho orchestr.

VÁNOČNÍ JARMARK

Pohádka o hubaté švadlence Kačence, Ku-
bovi a poťouchlém Raráškovi vás provede 
celým rokem. Během jedné hodiny děti 
zábavnou formou prožijí všechna roční ob-
dobí – jaro, léto, podzim, zimu. Připomenou 
si lidové zvyky, svátky, tradice, písně i říka-

dla, která se u nás tradují již celá staletí. Děti 
můžou společně s Raráškem čarovat a prožívat 

tak veselý příběh o lásce Kuby a Kačenky. Pojďme 
tedy spolu oslavit vítání jara, Velikonoce, žně, jarmark, sv. Mikuláše, sv. Lucii, 
a dokonce i Štědrý den. Pohádku uvedeme výjimečně v neděli 8. prosince!

POHÁDKA O KAČENCE A RARÁŠKOVI

Milí rodiče a děti, srdečně vás zve-
me na tradiční posílání přáníček Je-
žíškovi, které se uskuteční v sobotu 
14. prosince 2024 od 17 do 19 hodin 
na pláži u řeky Jizery. Vyrobte si  
s dětmi lodičky sami doma a přijďte 
je vypustit s přáníčkem po Jizeře. 
Několik lodiček budeme mít pro vás 
připraveno na místě.

Pokud skořápky nemáte, 
můžete si je vyzvednout u Holky  
s buchtou. Přichystáme si pro vás  
i něco na zahřátí, ale prosíme, abys-
te si přinesli vlastní hrnečky. Přijďte  
s námi sdílet kouzlo Vánoc, zastavit 
se v předvánočním shonu a zažít  
s dětmi nezapomenutelný večer. 

Přejeme krásné a klidné svátky  
a těšíme se na vás!

A pokud si nevíte rady s výrobou 
lodičky, není to nic složitého. Budete 
potřebovat skořápku od vlašského 
ořechu, čajovou svíčku a přáníčko 
na proužku papíru. Na dno skořáp-
ky umístěte smotané přáníčko pro 
Ježíška. Čajovou svíčku položte na 
topení, nechte ji zahřát, vyřízněte 
kousek vosku s knotem a vmáčkněte 
ho do skořápky. A je to! Nezapomeň-
te si při práci zpívat koledy a hlavně 
zapojte do výroby děti.

Žijeme pro Hradiště

Přijďte s dětmi i letos
poslat přáníčko Ježíškovi

Ve čtvrtek 12. prosince do divadla zavítá 
oblíbená Fanny agentura s představením 
Duchem proti své vůli. Bylo úmrtí slavné 
herečky přirozené, nebo šlo o vraždu?  
A straší její duch opravdu, nebo jen nevěr-
nému manželovi straší „ve věži“? Přibude 

ještě další oběť? A bude zlo potrestáno, jako 
v každé dobré pohádce? Odpovědi se dozvíte 

v nové, tentokrát duchařské detektivní bláznivé 
komedii opět z pera Jakuba Zindulky. Hrají: Dana Homo-

lová, Ivana Jirešová, Jaromír Nosek a Jakub Zindulka.

DUCHEM PROTI SVÉ VŮLI
Srdečně Vás zveme na vánoční galakoncert 

ZUŠ. Ve čtvrtek 19. prosince se můžete na-
ladit na kouzlo nejkrásnějších svátků v roce. 
Na koncertě vystoupí to nejlepší, co ZUŠ 
nabízí. Komorní soubory, které vás potěší 
známými vánočními melodiemi a koledami 

v rozmanitých úpravách – od klasických, přes 
populární, až po jazzové. Uslyšíte i nádherné 

skladby z klasického repertoáru, které k Vánocům 
neodmyslitelně patří. Pro zpestření večera vystoupí také 

tanečníci a celý večer završí jedinečný zážitek v podobě živého betlému. 
Přijďte si užít večer plný hudby, tance a vánoční atmosféry, který vás zahřeje 
na duši a naplní radostí.

VÁNOČNÍ KONCERT ZUŠ

Po roce se do mnichovohradišťských 
ulic vrací aktivita, která vám zpří-
jemní předvánoční čas. Adventní 
hra funguje na principu adventního 
kalendáře, kdy se každý den od  
1. do 24. prosince ve městě rozsví-
tí konkrétní okno. To najdete podle 
indicií v herním plánu. Cílem není 
sbírat body a hrát o vítězství, ale 
najít si každý den důvod k příjemné 
procházce po městě.

Po loňském debutovém ročníku 
jsme letos zapracovali i přání vás 
účastníků. Vybraná okna tak budou 
svítit v prodlouženém čase od 16 do 
20 hodin. Celou hru jsme se pak roz-
hodli protáhnout až do 26. prosince, 
abyste si ji mohli užít i o vánočních 
svátcích.

Podrobné instrukce včetně jed-
notlivých indicií najdete v herním 
plánu, který je už nyní k dispozici 
v městském informačním centru,  
v knihovně nebo u Holky s buchtou 
v Palackého ulici. Stáhnout si ho 
můžete také na webu města v sekci 
Advent. 

Těšíme se, že se zapojíte,  
a třeba se na předvánočních toulkách  
v ulicích i potkáme...

Za tým adventních nadšenců 
Kristýna Motlová

Nabídka filmů na prosinec a silvestrovské 
promítání komedie Léto s Evženem
V předvánočním čase a s blížícím se 
koncem roku nabízejí filmoví distri-
butoři hlavně nové hrané i animova-
né pohádky a komedie. Vybrali jsme 
pro vás následující snímky. 

V úvodu měsíce to bude ame-
rický muzikál Čarodějka s Arianou 
Grande v hlavní roli. Jde o kouzelný 
příběh ze světa Čaroděje ze země 
Oz. Dvě kamarádky s protikladným 
zjevem i schopnostmi studují čaro-
dějnou školu v říši Oz a jejich přátel-
ství a spojenectví pomůže zachránit 
celou zemi. Trilogie Pán prstenů se 
dočkala animovaného „předchůdce“ 
– je jím japonsko-americké fantasy 
Pán prstenů: Válka Rohirů. Vypráví 
o událostech předcházejících hrané 
trilogii Petera Jacksona, kdy rohan-
ský král Helm bojuje s nepřítelem  
v místě, které později ponese název 
Helmův žleb. 

Mnoho kreslených večerníčko-
vých i jiných postav má již svůj ce-
lovečerní film (Pat a Mat, Hurvínek, 
Čtyřlístek, Včelka Mája) a v prosinci 
k nim přibudou i oblíbení králíci Bob 
a Bobek ve snímku Bob a Bobek ve 
filmu: Na stopě Mrkvojeda. Králíci 
jdou do soutěže o nejlepší vypěs-
tovanou zeleninu, ale úroda se jim 
ze zahrádky záhadně ztrácí… Musí 
odhalit zloděje! V závěru roku vás 

pozveme na třetí pokračování Ježka 
Sonica. Mimozemský modrý ježek 
bude tentokrát bojovat se svým 
umělým „dvojčetem“, ježkem Shado-
wem, a nezbude mu než se spojit s 
úhlavním nepřítelem, doktorem Ro-
botnikem. Nebude chybět ani hrané 
dobrodružné polsko-české fantasy 
Čaroděj Kajtek.

Pro dospělé uvedeme dvě čes-
ké komedie. Tento lehký žánr bude 
zastoupen filmy Léto s Evženem  
a V dobrém i zlém. Léto s Evže-
nem je určeno pro všechny věkové 
kategorie, cílí hodně na děti, proto 
ho uvádíme také na Silvestra. Film 
vypráví o tom, jak zachránit pro děti 
letní tábor zničený vichřicí. Pokouše-
jí se o to tři kamarádi a nerudný kas-
telán nedalekého hradu, pod kterým 
má tábor stát.

Doporučujeme vám ještě tituly 
Konkláve, což je thriller z Vatikánu v 
době volby nového papeže, a zejmé-
na Vedlejší pokoj, španělské drama 
známého režiséra Pedra Almodóva-
ra o eutanazii, stavu planety a stavu 
lidí. Důstojnost, lidskost a soucit do-
minují celému film, jenž je hereckým 
koncertem dvou vynikajících here-
ček, Tildy Swinton a Julianne Moore. 
Snímek získal hlavní cenu, Zlatého 
lva, na letošním MFF v Benátkách.

Dopolední středeční projekce 
přinesou jedno drama a jednu kome-
dii s hlubším podtextem – jsou to fil-
my Zápisník alkoholičky a Výjimečný 
stav. Vzhledem k tomu, že poslední 
předvánoční týden jsou všechna 
dopoledne obsazena školními pro-
jekcemi, budou středeční dopolední 
promítání následovat již po týdnu.

Tečkou za prosincem a celým 
letošním rokem bude silvestrovské 
promítání. Hrát budeme již zmiňova-
nou českou komedii Léto s Evženem 
a jako vždy vás přivítáme sklenkou 
šampusu! Začínáme v 16:30 hodin.

Ještě upozorňujeme na změny 
provozu kina o vánočních svátcích – 
poslední projekce před svátky bude 
v neděli 22. prosince 2024 a pak po-
kračujeme od pátku 27. prosince do 
neděle 29. prosince 2024. V pondělí 
hrát nebudeme, ale přivítáme vás  
v kině hned v úterý na Silvestra! Po 
Novém roce budeme pokračovat  
v pátek 3. ledna 2025.

Přejeme vám klidný advent, 
děkujeme za celoroční přízeň naše-
mu kinu a těšíme se na vás v roce 
příštím!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Adventní hra oživí 
procházky městem
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Podzimní úroda v MAP IV 
Mnichovohradišťsko
Podzim předává svou vládu zimě 
a my se podíváme, co se nám  
v posledních měsících (do poloviny 
listopadu) urodilo v MAPu. Kromě 
klasických schůzek pracovních sku-
pin pro rovné příležitosti či podporu 
moderních didaktických metod se 
sešli i členové školních poraden-
ských pracovišť.  

Na počátku září (2. září) se 
mohli zájemci při představování 
mnichovohradišťských kroužků in-
spirovat a vybrat ten nejvhodnější. 
V polovině září (18. září) k nám 
zavítal aktivní učitel Lukáš Javorek 
s kooperativním učením a s příkla-
dy finanční gramotnosti. Rozvíjení 
čtenářské gramotnosti jsme se vě-
novali 24. září (téma Jak rozvíjet 
čtenářské strategie od MŠ po druhý 
stupeň ZŠ). První říjnový den patřil 
knihám – na akci Knihovna školám  
v Městské knihovně v Mnichově 
Hradišti představila Kateřina Vítová 
knižní novinky a zajímavé tituly pro 
první i druhý stupeň ZŠ. 

Na podzim se rozjely i žákov-
ské komunitní projekty: s podporou 
MAPu si žáci plánují a realizují bě-
hem podzimu své akce na MŠ a ZŠ 
Jivina, ZŠ a MŠ Klášter Hradiště nad 
Jizerou a na 2. ZŠ Studentská Mni-
chovo Hradiště. V prosinci je čeká 
reflexe jejich práce a společné do-
poledne, na kterém si žáci navzájem 
své projekty představí. 

Po roce se opět viděli členové 
žákovských samospráv. Tentokrát 
přijali pozvání pana starosty a za-
vítali na místní městský úřad. Žáci 
ze ZŠ Studentská, ZŠ Sokolovská  
a z Gymnázia Mnichovo Hradiště 
se setkali se zastupiteli města. Té-
matem setkání bylo zapojování mla-
dých lidí do chodu města, hledání 
možností, jak se vyjadřovat k tomu, 
co se mladých lidí týká, čeho se mo-
hou účastnit. 

S paní Jaroslavou Budíkovou se 
někteří pedagogové věnovali tématu 
ADHD ve škole a školní družině, na 

setkání malotřídek nás Martin Med-
lík provedl tím, jak může vypadat 
minimální preventivní program na 
základní škole. Na začátku listopa-
du jsme vyrazili na ZŠ Nehvizdy za 
tématem spolupráce asistenta peda-
goga a učitele. V rámci dne stráve-
ného v Nehvizdech jsme absolvovali 
náslechy v hodinách, velmi plodná 
byla odpolední diskuse vycházející 
z témat přítomných. Místně zakot-
venému učení – sdílení zkušeností 
a příkladům dobré praxe jsme se 
věnovali na konferenci v Horním 
Maršově (mapování místa, spolu-
práce školy a obce, využití muzeí či 
neziskových organizací při posilová-
ní vztahu k místu, hledání regionální 
identity). 

Druhá polovina listopadu patřila 
setkání mateřských škol (Orffovy ná-
stroje), čtenářským dílnám v Knihov-
ně Kněžmost, diskusi o odkladech 
s Michalem Černým z ministerstva 
školství či akci pro rodiče: Jak vyu-
žívat AI při domácí přípravě dětí –  
o tom všem zase příště. 

A na co se můžete těšit v pro-
sinci a v měsících následujících? 
V pondělí 9. prosince budeme tvo-
řit – čeká nás Tvůrčí psaní s Ninou 
Rutovou, na Tři krále budeme po-
čítat (Matematická pregramotnost  
s Michaelou Kaslovu) a ve čtvrtek  
9. ledna 2025 zkusíme pochopit, 
proč na jednu situaci reagují různí 
lidé odlišně a jak tato jednání sou-
visejí s typem osobnosti (Typologie 
osobnosti s Dagmar Mega). Tolik 
malá pozvánka na nadcházející 
týdny. 

Na pestrý program se může 
těšit i v roce 2025. Více informací 
naleznete na našem webu www.
map-mh.cz a FB (www.facebook.
com/mapmnichovohradistsko). 

Za celý MAP IV Mnichovohra-
dišťsko přejeme dobrý nový rok 
2025!

Iva Štrojsová,
MAP IV Mnichovohradišťsko

Jen tak podzimně

Listí se nám nádherně vybarvuje a 
my si plnými doušky vychutnáváme 
tu podzimní krásu. 

Se staršími dětmi jsme vyrazili 
na výlet, jehož cílem byla zřícenina 
Zvířetice. A nebyl to výlet jen tak le-
dajaký. Čekal na nás duch hraběn-
ky Eleonory, hledali jsme tajemný 
pergamen, který jsme měli za úkol 
podepsat, a tančili jsme v rytmu 
strašidelných písniček – no zkrátka 
paráda! Naši mladší kamarádi se 
zase dosyta vyřádili ve volnočaso-

vém areálu v Bakově nad Jizerou. 
Neminulo nás ani pravé a ne-

falšované dýňování, během něhož 
jsme se trošičku učili, ale hlavně 
jsme plnili různé sportovní i pohybo-
vé soutěže a prožili při tom spoustu 
legrace. Ono totiž třeba přenášení 
dýniček na tenisových raketách 
nebo posílání dýně tunelem z noži-
ček není občas jen tak. Zato dlabání 
je vážně luxus! To nám šlo výtečně 
a všechna zhotovená dýňová straši-
dýlka pak vítala před školkou rodiče i 

náhodné kolemjdoucí. 
Předškoláci úspěšně ukončili 

plavecký výcvik a obdrželi „mokré“ 
vysvědčení, které kupodivu vůbec 
mokré nebylo. Získali ho úplně 
všichni. Začali jsme také chodit cvičit 
do Sokola, kde rádi využíváme růz-
né cvičební náčiní i spoustu volného 
prostoru na pohybové hry.

K podzimu neodmyslitelně patří 
též draci. Dračí stezka, kterou jsme 
si prošli, nás provedla lesoparkem 
až k Jizeře a při plnění úkolů jsme 

si zopakovali barvy, tvary i počítání. 
Svatý Martin sníh sice nepřivezl, 
nicméně plnění zábavných a roz-
manitých svatomartinských úloh na 
školkové zahradě jsme přesto zvládli 
na jedničku. Od teď už se můžeme 
těšit na příchod kouzelného advent-
ního času. 

Mějte krásné poslední podzimní 
dny.

Milena Pospíšilová,
Mateřská škola Mírová

Když přijde problém… aneb Školní poradenské pracoviště na gymnáziu
Často se v Kamelotu můžete dočíst, 
kam naši studenti cestují, jakých 
projektů se účastní. Dnes přináší-
me informaci o tom, jak se snažíme 
studenty podpořit v řešení jejich 
všedních starostí. V případě, že 
nestačí rada třídního či kteréhokoli 
jiného učitele, jsou tu k dispozici 
odborníci ze školního poradenského 
pracoviště. Že nevíte, co si pod tím 
představit? V následujících řádcích 
oni sami objasní konkrétní zaměření 
své práce.

Jana Alnatour, výchovná poradky-
ně: Náplní práce výchovného porad-
ce je péče o studenty a studentky, 
kteří se potýkají s obtížemi, majícími 
vliv na jejich studium. Vytváříme pro 
ně systém podpůrných opatření tak, 
aby mohli využít svého potenciálu 
a úspěšně se vzdělávat. Nejčastěji 
pracujeme s dětmi se specifickými 
poruchami učení, snažíme se je 
motivovat ke vzdělávání a naučit je 
pracovat sami se sebou. 

V praxi to znamená seznámit 
se s doporučeními školského pora-
denského zařízení, rozhovor s rodiči 
a studentem, předání informací vy-
učujícím a průběžnou kontrolu, zda 
opatření vyhovují a jsou efektivní. 
Dále se zabýváme specifickou sku-
pinou studentu a studentek, kteří 

mají mimořádné sportovní či umě-
lecké vytížení, upravujeme jim pod-
mínky tak, aby zvládali jak studium 
u nás, tak své mimoškolní aktivity, 
aniž by byla snížena náročnost po-
žadavků při studiu. Věnujeme se 
také studentům a studentkám, kteří 
se ocitnou v nepříznivé životní si-
tuaci, ať zdravotní, rodinné či jiné. 
Sestavujeme společné individuální 
studijní plány a snažíme se je pod-
pořit ve studiu i jinak. Setkáváme se 
také ojediněle s poruchami chování, 
společně s rodiči a studenty pak vy-
tváříme individuální výchovné plány, 
které pravidelně vyhodnocujeme.

Gabriela Luková Sittová, školní 
psycholožka: Jako akreditovaná 
psychoterapeutka se věnuji převáž-
ně terapeutickému vedení a kon-
zultacím zaměřeným zejména na 
psychické a psychosomatické obtíže 
studentů. V rámci diagnostiky nabí-
zíme studentům i různorodá vyšet-
ření (zaměřené na nadání, emoce, 
práci se stresem, kariérové a pro-
fesní vyšetření či pozornost, paměť 
a organizaci práce).

Se studenty gymnázia se setká-
vám převážně v rámci individuálních 
setkání, ať už jde o krizové interven-
ce u akutních potíží, nebo pravidelné 
terapeutické vedení. Oslovují mne  

i rodiče a pedagogové. Řešíme škol-
ní záležitosti i potíže v mezilidských 
vztazích. Častá jsou také společná 
setkání celého našeho týmu s rodi-
nami studentům a s pedagogy.

Spolupracujeme s organizace-
mi Nevypusť duši či Fokus, které pro 
nás připravují pravidelné preventiv-
ní programy zaměřené na duševní 
zdraví. 

Petr Mazánek, metodik prevence: 
Funkcí metodika prevence je zajiš-
ťovat a koordinovat poradenskou 
činnost v oblasti prevence riziko-
vého chování, jako jsou kupříkladu 
šikana, kyberšikana, užívání návy-
kových látek, agresivita, záškoláctví  
a podobně. Řečeno srozumitelně-

ji, ze své pozice například zajišťuji 
realizaci různých preventivních pro-
gramů, nejčastěji pro třídy, případ-
ně i pro menší školní skupiny. Tyto 
programy se mnohdy odehrávají 
ve škole, typicky pro třídy nižšího 
gymnázia (prima–kvarta) jsou za-
jišťovány dvakrát ročně. Tento rok 
tak studenty čekají například té-
mata závislostí, možných hrozeb 
na internetu nebo téma rizikového 
sexuálního chování. Druhé ročníky 
vyššího gymnázia naopak vyjíždějí 
mimo školu, tradičně se účastníme 
například Dnů pro duševní zdraví  
v Psychiatrické nemocnici v Kosmo-
nosích.

Martina Kestnerová, sociální pe-

dagog: Kdo je sociální pedagog? 
Jde o průvodce a obhájce studenta, 
jeho práv a důstojnosti, zároveň je to 
mediátor v komunikaci žáků s učiteli 
a rodiči. Pomáhá propojovat školu  
s dalšími subjekty, jako je například 
obec, policie či OSPOD. Naplň prá-
ce sociálního pedagoga na škole 
je velmi široká. Stěžejní část tvoří 
práce se studenty, kterou je mož-
né rozdělit na práci s jednotlivcem, 
skupinou nebo celou třídou. Jedná 
se zejména o sociálně-výchovnou  
a preventivní činnost, která nezasa-
huje do kompetencí školní psycho-
ložky, metodika prevence, výchovné 
a kariérové poradkyně, ale doplňuje 
ji. Na škole jsem k dispozici studentů 
pro zvládání nejrůznějších nároč-
ných životních situací a pomáhám 
jim rozvíjet jejich potenciál, připra-
vovat je na jejich budoucnost, do-
pomáhat jim k osvojování sociálních 
dovedností a budování sebevědomí. 
V případě potřeby poskytuji pora-
denství i rodičům.

Zuzana Morkusová, kariérová 
poradkyně: Kariérové poradenství 
pomáhá a podporuje studenty při 
rozhodování v otázkách vzdělávání, 
profesní přípravy, volby zaměstnání 
a rozvoji kariéry. Společně nastavu-
jeme individuální cestu profesním  

a v našem případě i studijním ži-
votem. Mým úkolem je vést žáky  
k samostatnosti a odpovědnosti za 
vlastní rozhodování o vzdělávací 
a profesní dráze a rozvíjet u nich 
schopnosti pro řízení jejich vlastní 
kariéry. Se studenty se setkávám  
v rámci tříd i individuálně, společ-
ně mapujeme jejich silné stránky  
a zamýšlíme se nad jejich rozvojem.  
V závěrečných ročnících studia po-
skytuji i informační podporu při výbě-
ru dalšího studia. Důležitým momen-
tem podporujícím profesní orientaci 
studentů je praxe v předposledním 
ročníku. Studenti si zvolí obor, které-
mu se chtějí v dalším životě věnovat, 
a absolvují týden na konkrétním pra-
covišti, aby získali jasnou představu 
o svém budoucím uplatnění.

Cílem celého poradenského 
pracoviště je, aby všichni naši stu-
denti a studentky měli možnost se 
vzdělávat, rozvíjet v bezpečném 
respektujícím prostředí. Poděko-
vaní patří především pedagogům  
a vedení školy, kteří nás v této sna-
ze podporují a pomáhají. A samot-
ným studentům a studentkám, kteří  
v sobě najdou odhodlání a sílu svým 
problémům a náročným situacím 
čelit.

 Zuzana Morkusová,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Listopadové zážitky v mateřské škole 
Naší školkovou zahradu čeká velká 
revitalizace, která se skládá z něko-
lika částí. Jednou z těchto novinek 
je i „otevřená kuchyňka,“ která se 
okamžitě stala centrem dětské krea-
tivity. Kuchyňka je vybavena pultem 
se dřezem, troubou, rychlovarnou 
konvicí a dalšími spotřebiči, které 
dětem umožňují experimentovat a 
tvořit. Vaření a pečení z přírodních 
surovin děti nejen baví, ale také je 
motivuje k vzájemné spolupráci, 
komunikaci a rozvoji všestranné tvo-
řivosti. Je radost sledovat, jak jejich 
malé „kulinářské dílny“ doslova oží-
vají a stávají se místem, kde vznikají 
první mistrovská díla.

V měsíci listopadu nás čekal 
kurz první pomoci pro starší děti. 
Děti měly možnost naučit se zákla-

dy, které mohou jednou zachránit 
život. Pod vedením milé lektorky si 
vyzkoušely, jak správně zavolat zá-

chrannou službu, poskytovat masáž 
srdce či ošetřit drobné poranění. Ne-
jenže si uvědomily, jak je náročná a 

zodpovědná práce zdravotníků, ale 
také získaly důležitou sebedůvěru 
a základní dovednosti, které mohou 
využít v případě potřeby.

Na závěr nás čekala událost, na 
kterou se děti opravdu těšily – ná-
vštěva prestižní soutěže „DĚTSKÁ 
NOTA“ v Mladé Boleslavi. Letos byla 
soutěž pro dětské pěvecké sbory  
a sólisty zaměřena na téma „Rok 
draka“. Děti měly možnost nejen 
slyšet hudbu, ale také se prostřed-
nictvím interaktivních vystoupení 
přenést do hudebního světa plného 
dobrodružství. Atmosféra byla úžas-
ná, plná energických vystoupení, 
které děti doslova vtáhla.

   
Denisa Ďurčeková,

Mateřská škola Jaselská

Kariérová konzultace. Výchovná a kariérová poradkyně diskutují se studenty  
o jejich budoucím směřování.
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CHODÍM PO MĚSTĚ
A máme tu krátké dny, dlouhé noci. Po adventu přicházejí Vánoce, veškerá 
pozornost patří rodině.

Ale teď ještě z jiného soudku: o víkendech chodím pravidelně na obědy 
do svérázné Podzámecké restaurace. Vaří tam velice chutná jídla a hosté 
jsou obsluhováni milým personálem. Takže této restauraci: jedničku s hvěz-
dičkou! A dále v souvislostech s obědy: v týdnu mívám veganská jídla od Míry 
z AB. Z mého pohledu vynikající, chválím zvlášť polévky, které jsou velmi 
rozmanité a zkrátka ňam-ňam! 

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Tříkrálová sbírka letos podpořila Davídka,
příští rok se uskuteční po pětadvacáté
David se narodil s velmi vzácným 
onemocněním RAC3. Na celém 
světě je potvrzeno pouze sedm ta-
kových případů. „K dnešnímu dni je 
možná dětí s touto diagnózou více, 
ale když nám lékaři říkali, co naše-
mu synovi je, byl sedmý na světě. 
Určení této diagnózy je časově velmi 
náročné. Stýkáme se s rodinami, 
které mají postižené děti a pokud 
můžeme porovnat, tak Davídek má 
skutečně specifické příznaky,“ říká 
maminka třináctiletého chlapce. 

Onemocnění postihuje přede-
vším svalstvo celého těla. To se 
nevyvíjí. Projevuje se to stavem tak-
zvané „hadrové panenky“. David trpí 
postižením kyčlí, těžkou skoliózou, 
která se věkem a vývojem zhoršu-
je. Nemluví, nesedí, nechodí, je tak 
plně odkázán na péči celé rodiny, 
zejména maminky Lenky.

Letos prodělal černý kašel, po 
kterém se jeho celkový zdravotní 
stav velmi zhoršil. „Podařilo se nám 
naspořit peníze, abychom mohli od-
letět do Turecka do delfinária. Máme 
vyzkoušeno, že se synovi po kontak-
tu s delfíny uleví,“ vypráví maminka. 

„Díky velké podpoře Tříkrálové 
sbírky na Mnichovohradišťsku, za 
kterou stojí zejména manželé Pál-
kovi a pan farář Mach, jsme mohli 
chlapci uhradit speciální rehabili-
tace, které nejsou kryty zdravotní 
pojišťovnou,“ přibližuje vedoucí Cha-
ritní pečovatelské služby v Mnicho-
vě Hradišti Vladimíra Havránková. 
„Pokud jsme u děkování, nemohu 
opomenout ani Městský úřad v Mni-
chově Hradišti za celoroční velkou 
podporu,“ dodává paní Havránková. 

Štědří dárci umožnili Davídkovi 
lázeňský pobyt v Sanatoriu Klimko-

Jak terapie pomohla otci 
urovnat vztah se synem
Pětačtyřicetiletý Tomáš měl dva 
roky po rozvodu velmi problematic-
ký vztah se svým patnáctiletým sy-
nem Jakubem. Situace vygradovala, 
když soud zakázal Tomášovi se se 
synem vídat. Po neustálém nátlaku 
stran otce se totiž Jakub psychicky 
zhroutil. Tomáš velmi těžce nesl, že 
se nemohou vídat, rozhodl se proto 
hledat pomoc v Respondeu. Doufal, 
že by mu mohla terapie, kterou nabí-
zí organizace v rámci projektu „Jak 
na konflikty ve vztazích“, pomoci.

„Na prvních dvou sezeních jsme 
se s Tomášem zaměřili na získání 
náhledu na jeho násilné chování 
a jeho dopad na syna. Tomáš si 
postupně na dalších sezeních uvě-
domoval, že jeho potřeba kontroly a 
vysoká očekávání vůči synovi vedly 
k výbušným reakcím a k tomu, že na 
syna vyvíjel nepřiměřený tlak,“ popi-
suje psychoterapeutka Denisa Zelin-
ka Sachomská. Společně se pokusili 
rozpoznat spouštěče těchto reakcí a 
vytvořit návod, jak s nimi pracovat.

Po čase skutečně Tomáš začal 
měnit své chování vůči synovi, což 
se projevilo i na Jakubově straně – 
sám začal otce kontaktovat. „Nejdří-
ve to byly takové praktické žádosti 
o peníze nebo o pomoc s něčím 
ze školy, ale i tak jsem byl rád. Do 

té doby se mnou nemluvil vůbec,“ 
vzpomíná Tomáš a dodává, že ob-
rovskou radost měl, když ho Jakub 
pozval na fotbalový zápas. 

„Terapie pokračovala s důrazem 
na to, aby pan Tomáš pracoval se 
svými očekáváními a učil se zvlá-
dat svou potřebu mít kontrolu nad 
synem. Také jsme se zaměřili na 
zvládání jeho výbušných reakcí,“ 
říká psychoterapeutka. Po třech 
měsících intenzivní terapie se To-
máš s Jakubem vydal na týdenní 
dovolenou, která se nad očekávání 
vydařila. „Ačkoliv oba stále pracují 
na upevňování vztahu, důvěra mezi 
otcem a synem byla postupně ob-
novena,“ uzavírá Denisa Zelinka 
Sachomská. 

Kdokoli zažívá něco podobné-
ho, neví si rady se svým konfliktním 
chováním, může kontaktovat organi-
zaci Respondeo a využít možnosti 
bezplatné psychoterapie v rámci 
projektu „Jak na konflikty ve vzta-
zích“, který financuje Ministerstvo 
vnitra. Probíhají v Mělníku, Kolíně, 
Nymburce a Mladé Boleslavi. Kon-
takt pro objednání: 775 561 881.

Jolana Boháčková,
Respondeo

vice. Jedná se o speciální léčebný 
program na míru, kde probíhá ho-
dinová intenzivní neurorehabilitace. 
„Snažíme se jezdit do Klimkovic dva-
krát ročně. Máme tu skvělé zkuše-
nosti. K dětem přistupují individuálně 
podle potřeby. Pro našeho Dádu je 
hodina optimální. K tomu jsou další 
procedury jako třeba snoezelen, er-
goterapie, masáže, koupele, zábaly 
apod. Víme, že u Davídka se velké 
změny dít nebudou, ale pro udrže-
ní stávajícího stavu je to nesmírně 
důležité. Po procedurách je doko-
nale protažený. Ztuhlost více povolí 

a celkově je uvolněnější,“ přibližuje 
situaci maminka. 

I přes svá omezení David na-
vštěvuje speciální školu v Turnově. 
Dle slov maminky ho velmi baví a 
vše zvládá. Dále ho baví čtení, pro-
cházky, výlety a interaktivní knihy. 

„Někdy je to náročné, nebudu 
lhát. Jak psychicky, tak fyzicky. Pe-
reme se s tím, jak to jen jde. Největší 
odměna pro nás je, když se na nás 
Davídek usměje a je v pohodě. Nej-
víc bych si přála, aby na tom Daví-
dek byl lépe, ale vím, že nebude. 
Největší radost mám z toho, když se 
bojíme něčeho, co musíme absol-
vovat, a on to zvládne v klidu, bez 
nějakých záchvatů,“ svěřuje se paní 
Lenka. 

Prvních čtrnáct dní v roce 2025 
bude opět patřit Tříkrálové sbírce. 
Tentokrát se bude jednat o jubilejní 
ročník – dvacátý pátý. Děkujeme, 
že naše tři krále vřele přivítáte. Díky 
vašim příspěvkům pak můžeme po-
máhat těm, kteří pomoc potřebují.

Eva Hadašová,
Diecézní Charita Litoměřice

Kurovodické poděkování
Vážení čtenáři, je mi milou povin-
ností poděkovat všem, kteří nás 
nějakým způsobem letos podpořili. 
Vyjmenovat všechny skutečně ne-
jde, seznam by byl dlouhý, a tak chci 
ve své podstatě poděkovat ve třech 
rovinách...

V první našemu zřizovateli, 
Středočeskému kraji, který umožňu-
je svou sociální politikou skutečně 
prožívat běžný život našim hendike-
povaným spoluobčanům. Vím, že to 
s námi nemá lehké, ale to je život. 
Děkuji…

V druhé řadě musím, a rád tak 
činím, poděkovat našemu městu 
Mnichovu Hradišti. Vím, že to s námi 
nemá lehké, ale to je život. Děkuji…

Ve třetí rovině chci poděkovat 
všem lidem dobré vůle, sponzorům, 
dárcům, kamarádům, prostě všem, 
kteří nám drží palce… 

Víte, že nám již po desetiletí ka-
ždý rok umožňují zemědělci ze ZD 

Březina vybrat brambory, a tím nám 
umožní zásadní podzimní aktiviza-
ci prací a ještě nám ušetří nemalé 
peníze? Víte, že nám každý rok 
zapůjčuje zdarma obec Pěnčín svůj 
kulturní dům k pořádání plesu? A tak 
bych mohl jmenovat další desítky 
větších či menších sponzorů.

V čem však stále máme rezervy, 
je způsob jak dostat běžnou popu-
laci k nám. Pokud vás tento článek 
osloví, neváhejte a obraťte se na 
mou maličkost. Vymyslíme nějakou 
legraci, koncert, divadelní předsta-
vení, festival, setkání, dobrovolnický 
program… Věřte tomu, že radost 
našich uživatelů a pocit naplnění z 
dobrého skutku je nezapomenutel-
ným zážitkem.

Pevné zdraví a hodně štěstí do 
dalšího roku 2025.

Josef Mlčoch, ředitel 
Domova Pod Skalami Kurovodice

Co se děje v Kurovodicích
Domov Pod Skalami Kurovodice, 
sídlící nedaleko od centra Mnicho-
va Hradiště v obci Olšina, pro vás 
na příští rok připravil dvě velká pře-
kvapení. Prvním je festival, který se 
odehraje o prázdninách.

Tradiční Festival Bez plotů (po-
řádný bigbít zajištěný Honzou Bílým 
vypukne v sobotu 7. června 2025), 
se nám podařilo doplnit dalším fes-
tivalem – Kurovodickou strunou. Že 
se vám název zdá povědomý? Sa-
mozřejmě navazuje na Olšinskou 
strunu... A tak máme festivaly dva! 
Termín pro ten druhý, který bude 
především o country, zatím hledá-
me…

A to není všechno! Druhým pře-
kvapením je chystané jarní otevření 
Liščího háje.

Máte rádi levanduli? Chcete si 
opéct buřta a zároveň v klidu pose-

dět s výhledem na Drábské světnič-
ky? Chcete nebo musíte přijet téměř 
až k ohništi autem? Chcete účelně 
pomoci hendikepovaným? Není nic 
jednoduššího, sledujte naše face-
bookové stránky…

Na jaře se pro veřejnost ote-
vře Liščí háj, kde najdete sv. Marii 
obklopenou levandulovým srdcem 
uprostřed háje z jedlých kaštanů  
a ořechů s možností aktivního i pa-
sivního odpočinku. Přijďte se podí-
vat, nestojí to žádné peníze a věřte 
tomu, že obdobné zážitky za žádné 
peníze nekoupíte. A kde že ten Liščí 
háj leží? Zaparkujte u naší stodoly  
a uvidíte.

Přeji všem lidem dobré vůle 
mnoho štěstí a lásky v následujícím 
roce 2025

Josef Mlčoch, ředitel 
Domova Pod Skalami Kurovodice

Od strachu k přirozenosti
Od strachu k přirozenosti, z nicoty 
na povrch, ze zimy k hořící pochod-
ni, ze tmy ke světlu. To vše vyjadřuje 
naši cestu v paliativní péči. 

Na počátku všeho bylo světlo…
To se však nedá tvrdit o poskytová-
ní paliativní péče v Domově Modrý 
kámen. Když se podíváme v rámci 
našeho zařízení o mnoho let zpět 
do historie, vnímání paliativní péče 
by na počátku charakterizovala čer-
nočerná tma. Občas na tom tmavém 
nebi vysvitla malá hvězdička, tu dvě, 
ale brzy zase v tichosti uhasly. Po-
stupem času se však začaly hořící 
hvězdy v podobě zapálených za-
městnanců domova objevovat čím 
dál častěji. Velký třesk v paliativní 
péči přišel až s nadačním fondem 
Abakus a naše zařízení osvítilo jas-
né světlo, které nám ukázalo cestu  
a hoří doposud. 

Na počátku, v té neprostupné 
tmě, se zaměstnanci smrti báli. Báli 
se komunikace s rodinou, když už 
čas odcházení nadešel. V posled-
ních hodinách a minutách nechávali 
rodinu s jejich žalem samotnou ra-
ději bez povšimnutí. Po úmrtí kvůli 
vlastnímu strachu z kontaktu se ze-
mřelým udělali mechanicky vše po-
třebné a zemřelého odvezli nahého 
pod rouškou bílého hedvábí do chla-
dicího boxu. Zemřelý opouštěl brány 
našeho zařízení tak nějak kvapem. 
Sice „obstarán“ ale nikoliv s důstoj-
ností, jakou si konec života zaslouží.

Postupem času se začaly ozý-
vat hlasy, které volaly po změně. 
Možná to bylo i tím, že mnozí pe-
čující sami zestárli, starali se doma  
o někoho, kdo byl na sklonku svého 
života, a začali vnímat odcházení  
z jiné perspektivy. Ať byl prvopočá-
tek jakýkoliv, bylo tu pár lidí, kteří za-
čali být pro zavedení paliativní péče 
do našeho zařízení velmi zapáleni.  
A kdo je zapálen, tak časem začne ho-
řet. Hořících zaměstnanců přibývalo 
a jejich plamen začal přeskakovat  
i na ostatní. Velké poleno do plamín-
ků vložil nadační fond Abakus. Díky 
němu došlo ke komplexní erudici za-

městnanců, zajištění podpory, ote-
vřené a konstruktivní komunikace na 
téma paliativní péče, a to na všech 
úrovních. Nadační fond dal vznik-
nout velkému ohni, který do našeho 
zařízení přinesl teplo, světlo a který, 
jak pevně věříme, bude svítit na naši 
cestu i nadále. Zaměstnanci zjistili, 
že vše může plynout i přirozeně bez 
žádných strachů. Změnili svůj postoj 
a v první řadě své myšlení. 

Věříme, že novou energii z nás 
cítí i lidé, kterých se to především 
týká. Rodiny mají naši podporu ne-
jen během odcházení svého blízké-
ho, ale i po něm. Zaměstnanci do-
mova, ať to jsou sociální pracovnice, 
pečovatelky, zdravotní sestry, ale  
i ostatní personál, jsou jim v každém 
okamžiku oporou. Nejdůležitější pro 
nás však zůstává náš klient, lidská 
bytost, která na sklonku života po-
třebuje především lásku a blízkost. 
A když už odejde její duše, je sa-
mozřejmostí důstojné zacházení  
a respekt k tomu, co tu po ní zůstá-
vá. S velkou láskou je takový člověk 
opečován, ustrojen do věcí, které 
si sám vybral nebo mu byly blízké, 
a s vybranými rituály, které pro něj 
byly v životě důležité. Brány domo-
va opouští důstojně na márách po-
hřební služby za doprovodu svých 
nejbližších. 

Nesmíme ale usínat na vavří-
nech. Musíme paliativní péči i nadá-
le věnovat velkou pozornost, odbor-
nou péči a lásku. My jsme připraveni 
do ní i nadále vkládat tolik energie, 
kolik si zaslouží.

Renata Poláková, 
ředitelka Domova Modrý kámen

Kobylky na návštěvě v Domě Ludmila
Pampi a Nevada. Tak se jmenují dvě 
kobylky, které pravidelně zpestřují 
život obyvatelům Domu Ludmila ve 
Veselé. Tato netradiční zvířecí ná-
vštěva jim vždy vykouzlí úsměvy na 
tvářích. 

Hipoterapie je výborná metoda 
pro zlepšování fyzického i psychické-
ho zdraví. Koně přinášejí nejen klid  
a pohodu, ale také spoustu radosti  
a pozitivních emocí. Děkujeme spol-
ku Terapeutický kůň za opakované 
návštěvy a městu Mnichovo Hradiště 
za finanční příspěvek, díky kterému 
našim klientům můžeme tento úžas-
ný zážitek zprostředkovávat.

kolektiv Domu Ludmila

Dovolte mi prosím touto cestou vyjá-
dřit velké poděkování za příkladnou 
péči, starost a empatii o naši těžce 
nemocnou maminku v Domově 
Modrý kámen v Mnichově Hradišti, 
kde byla umístěna na uzavřeném 
oddělení pro pacienty s Alzheimero-
vou chorobou. Ráda bych s největší 
úctou poděkovala všemu personálu 
za vstřícnost, lidskost a trpělivost, 
která byla mamince po mnoho měsí-
ců věnována. Domov Modrý kámen 
je příkladem profesionální péče po 
všech stránkách a jsem ráda, že ma-
minka mohla dožít právě zde. Tímto 
přeji celému kolektivu sociálního 
zařízení hodně sil v jejich záslužné 
činnosti.

Blanka Dvořáková

Poděkování
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Stolním tenistům Sokola se v listopadu 
za domácími stoly jednoznačně dařilo
Během měsíce listopadu se v mni-
chovohradišťské sokolovně odehrála 
čtyři kola dlouhodobých ligových  
a krajských soutěží. Domácí druž-
stva vytěžila z jedenácti utkání osm 
výher, dvě remízy a jednu porážku.

Druholigové Áčko v sobotu  
2. listopadu hostilo družstvo SK 
Slavia Praha A. Od úvodních čtyř-
her se přelívalo momentum zápasu  
k domácím, kterým se podařilo 
vyhrát obě čtyřhry. Slávisté již ne-
dokázali vzniklé manko snížit. Do-
mácí, v sestavě Košák, Bukovský, 
Šimeček a Kolář, přehráli slávisty 
8:4. Nedělní zápas s Elizzou Praha 
C skočil stejným výsledkem 8:4 ve 
prospěch domácího týmu. Průběh 
byl vyrovnaný do stavu 3:3, kdy roz-
hodující utkání získal pro domácí po 
pětisetové bitvě s Benákem pětaše-
desátiletý matador Vlasta Kolář. Po-
jistku pak přidal kapitán Vojta Košák  
v duelu s Thang Do Trongem. O čtr-
náct dnů později změřilo Áčko síly 
doma s dalšími dvěma pražskými 

týmy. Tentokrát to bylo Céčko Elizzy 
a Áčko Slavoje Praha. Obě utkání 
měla naprosto stejný průběh a rov-
něž stejný výsledek. Obě družstva 
připisovala střídavě body do remí-
zového stavu 7:7. Po sedmém kole 
se tak mnichovohradišťské Áčko se 
ziskem 13 bodů vyhouplo na osmou 
příčku vyrovnané tabulky druhé ligy 
skupiny A.

V nejvyšší krajské soutěži, tedy 
v divizi, ztratilo Béčko v posledním 
zápase s SKC Zruč nad Sázavou 
první příčku v tabulce. Po prohře 
3:10 ztrácíme na Zruč tři body  
a jsme na druhém místě tabulky. 
Předešlé tři domácí zápasy družstvo 
kolem Michala Stránského a Petra 
Antoše přesvědčivě vyhrálo. Nejpr-
ve přehrálo 10:4 Hořovice, pak 10:1 

Malín a uplynulou sobotu na domácí 
nestačilo ani družstvo Slavoje Obec-
nice – výsledné skóre bylo 10:3.

Poslední zástupce v krajských 
soutěžích, Céčko, si vede zatím 
nejlépe. Pod kapitánskou taktovkou 
Luboše Trávníčka mužstvo posílené 
o Veselé z Kosmonos ještě neztratilo 
a krajskou dvojku vede s dvoubodo-
vým náskokem před Libčicemi. Po-
slední tři domácí zápasy byly jasnou 
záležitostí. Domácí přehráli postup-
ně Malín B 10:4, Odolenu Vodu A 
10:2 a Sokol Všetaty 10:4.

Další domácí utkání našich 
týmů budou k vidění o víkendu 6.  
a 7. prosince, kdy proti Áčku na-
stoupí TTC Karlovarsko Cheb a TTC 
Litoměřice, Béčko svede souboj  
s KST Rakovník a Královým Dvorem 
a Céčko bude hostit Libčice nad Vl-
tavou a Neratovice C.

Jan Mareš,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Senioři z KČT nepolevili  
s výlety ani na podzim
Na sklonku října a v listopadu byli 
turisticky aktivní především naše 
seniorky a senioři. Ve čtvrtek 24. 
října se 31 turistů vypravilo do So-
botky na komentovanou vycházku 
po soboteckých roubenkách. Prů-
vodcem byl RNDr. Tomáš Grindl  
a účastníci navštívili Šolcův statek, 
kostel sv. Máří Magdalény, zachova-
lé i chátrající roubenky s podrobným 
výkladem. Vycházku zakončili u ne-
obvyklé stavby – Domu pod půlmě-
sícem s průhledem na Humprecht. 
Ve středu 30. října senioři putovali 
ze Lhotic do Mnichova Hradiště. Po 
prohlídce malého muzea a vzpomín-
ce na pana učitele Brože se vydali 
na Horku a dále do Dobré Vody,  
k rybníkům u Přestavlk a do Mnicho-
va Hradiště. V pátek 8. listopadu se 
pro změnu vydali z Bakova přes Ve-
selou do Mnichova Hradiště. V pátek 
15. listopadu pak proběhla vycházka 
okolo Hradiště. Trasa vedla zámec-
kou zahradou do Hněvousic, dále  
k laguně – tam dámy nasbíraly ka-
mínky na malování – a kolem Jizery 
zpět do města. 

V sobotu 16. a v neděli 24. lis-
topadu se řada členů KČT zapojila 
do podzimní výsadby stromů v his-
torické aleji z Hněvousic na Káčov 
a podél stávající a nové polní cesty 
u Podolí. Celkem bylo pod vede-
ním ČSOP Klenice a ve spolupráci  
s městem, místními spolky, osadní-
mi výbory a dalšími občany vysáze-

no 190 ovocných stromů.
Na čtvrtek 28. listopadu bylo 

nachystané společné, a pomalu 
již tradiční, malování kamínků se 
seniorkami ve Volnočasovém cen-
tru Mnichovo Hradiště. Tradicí už 
každopádně je Mnichovohradišťské 
kamínkování, které proběhne násle-
dující soboty 30. listopadu, 7., 14. 
a 21. prosince. Trasy povedou po 
Mnichově Hradišti nebo v jeho těs-
né blízkosti. Nově se vydáme i přes 
lávky u Kofoly a na Horku. Přidejte 
se také vlastním tempem a v čase, 
který vám vyhovuje, hledat některý 
z pěkných tematicky malovaných 
kamínků a můžete, ale nemusíte, jej 
vyměnit za kus vlastní výroby.

Na závěr nám dovolte podě-
kovat všem, bez nichž by se naše 
aktivity neobešly. Činnost mnichovo-
hradišťského Klubu českých turistů 
je každoročně podporována městem 
Mnichovo Hradiště. Na pochod Zá-
sadně na Zásadku finančně přispí-
vá sekce Rodinné turistiky Klubu 
českých turistů. Poděkování patří  
i všem organizátorům a vedoucím 
výletů, dobrovolníkům, kteří se 
účastní brigád, a v neposlední řadě 
všem členům, příznivcům a účastní-
kům výletů. Bez nich by naše činnost 
nedávala smysl.  

Ondřej Šindelář,
Klub českých turistů,

odbor Mnichovo Hradiště

Cyklokrosař Filip Pospíšil
na průběžném 4. místě
Filip Pospíšil, žák Základní školy 
Studentská v Mnichově Hradišti  
a jezdec cyklokrosového Brilon Ra-
cing Team MB, se po osmi závodech 
jedenáctidílné série Českého pohá-
ru držel na průběžném 4. místě.  
V listopadu obsadil 5. místo v závo-
dě v Plzni, v dalším závodě v Rýma-
řově dojel na 6. pozici. 

Žáci Sokola uspěli i ve druhém kole Českého poháru
K zápasům druhého turnaje České-
ho poháru starších žáků ve volejbale 
se náš tým musel přesunout v so-
botu 2. listopadu do severočeského 
Jirkova. 

V prvním utkání jsme se utkali 
s VK Příbram A a nezahráli jsme 
vůbec dobře. První set byl vyrov-
naný, ale ve druhém nás soupeř 
převálcoval. Proto jsme před druhým 
zápasem řešili jak být úspěšnější  
a zvolili jsme řešení s liberem. To se 
nám vyplatilo již v utkání s domá-
cím Jirkovem, který jsme dokázali 
2:0 porazit. Na vítězné vlně jsme 
pokračovali i proti pražským Lvům, 
kdy jsme vyválčili první a třetí set 
a uspěli 2:1. Proti SK Prosek jsme 
také ve druhé sadě nebyli daleko 
od toho, abychom zabodovali, když 

jsme měli čtyři setboly. Bohužel jsme 
ani jeden nevyužili a bohužel Prosek 
využil hned svůj první mečbol.

V podobném duchu pokračo-
vali kluci i v neděli v prvním utkání 
proti Jihostroji České Budějovice. Po 
prvním jasně prohraném setu jsme 
měli ve druhém dva setboly, ale opa-
kovala se situace s jejich nevyužitím 
a poté soupeř uspěl hned na první 
pokus. Velká škoda. Ačkoli jsme 
po sobotě byli v dobře rozehraném 
turnaji a věřili jsme, že dva body by 
nám měly stačit na udržení, po dvou 
nedělních kolech jsme zas byli mezi 
kandidáty na sestup, když Jirkov 
zabodoval proti Kolínu a Hradec 
Králové proti Příbrami. Do utkání  
s Kolínem jsme šli s nožem na krku. 
Po dvou vyrovnaných setech jsme 

se ale radovali z výhry 2:0 a dostali 
Kolín pod sebe. Ovšem poslední 
zápas proti Slávii Hradec Králové se 
nám hrubě nepodařil, a i když jsme 
bojovali, na rozjetou Slávii jsme 
tentokrát neměli. Pak už jsme jen 
čekali jak dopadne zápas Příbrami 
proti Jirkovu a výsledek 2:0 poslal 
Jirkov do druhé skupiny a zachránil 
Příbram. 

Naše bojovnost v nepovedeném 
zápase s Hradcem nakonec byla 
odměněna čtvrtým místem, protože 
jsme měli o čtyři body lepší skóre 
než Slávia na pátém místě. Uhrát 
o dva body ve vzájemném utkání 
méně, skončili bychom za Slávií. 
Takto jsme se naopak v celkovém 
pořadí Českého poháru posunuli na 
průběžnou třetí příčku. Super výsle-
dek na kterém se podíleli hráči Mar-
tin Benda, Tomáš Doležel, Havlis, 
Kloncko, Krejčiřík, Pospíšil, Škaloud 
a Verner a trenéři Skřivan a Škaloud 
a také naši fanoušci, kteří vážili dlou-
hou cestu do Jirkova, Petr Verner  
a rodina Krejčiříkovic.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Do konce sezóny mladého zá-
vodníka čekaly před odesláním to-
hoto vydání Kamelotu do tisku ještě 
závody v Mladé Boleslavi, Chýnově 
a Uničově a tamtéž rovněž mistrov-
ství ČR mládeže.

Petr Pospíšil

Zažijte vánoční atmosféru 
trhů v Lysé a Přerova
Poslední letošní výlet spolku Senioři 
nejen sobě je laděn vánočně. Vyrazit 
s nimi můžete na vánoční trhy v Lysé 
nad Labem a po obědě se přesunout 
do skanzenu v Přerově nad Labem 
na prohlídku lidové architektury.

Výlet se uskuteční v pátek  
6. prosince. Cena za dopravu je 300 
Kč za osobu. Odjezd z Hradiště je 
v 7:40 hodin z Masarykova náměstí 

(nástupiště směr Mladá Boleslav),  
v 7:45 hodin pak z Veselé. Na zájezd 
je nutné se předem přihlásit. 

Veškeré podrobnosti najdete 
na webu www.seniorinejensobe.cz. 
Bližší informace poskytne také Pavel 
Svoboda na telefonu 702 051 284.

Karolína Marešová

Počasí roku 2024: příklad změn podnebí?
...dokončení ze strany 3

Při setrvačnosti vzestupu teplot 
odhadem v následujících 20 až 30 
letech bude docházet ke zvyšující 
se extremitě počasí a tím častější 
a silnější budou přírodní katastrofy. 
Přitom současný nárůst průměrné 
globální teploty je rychlejší než ja-
kékoli předchozí změny. Změna kli-
matu ohrožuje lidstvo nedostatkem 
potravin a vody, zvýšeným výskytem 
záplav, extrémních delších vln veder, 
větším počtem nemocí a ekonomic-
kými ztrátami. Může být také příči-
nou migrace lidí a konfliktů.

V rámečku se můžete seznámit 
s jednoduchými principy, které ctili 
už naši předci, protože dobře věděli, 
že člověk je na přírodě závislý.

Změny podnebí nectí hranice 
ani zákony, proto je třeba si před-
stavit důsledky povodní a sucha, vln 
veder, poklesu hladiny a zhoršení 
kvality podzemních vod a škody tím 
vším způsobené, abychom včas či-
nili opatření ke zmínění takových 
změn (zadržování vody v krajině 
díky změnám v hospodaření s kra-
jinou, zabránění nesmyslnému zá-
boru půdy halami, parkovišti nebo 
asfaltováním polních cest, výsadba 
stromů i kolem domů místo instalace 
dalších klimatizací, atp.). Extrémní 
projevy počasí jsou většinou velmi 
rychlé a ničivé, pro mnoho lidí ne-
představitelné – proto někteří nevěří 

varování, když nastanou. Příkladem 
je například letošní Španělsko.

Změny podnebí, ale přede-
vším hospodaření lidí, úzce souvisí  
i s vymíráním mnoha druhů fauny, 
například hmyzu jako přirozených 
opylovačů, nebo naopak k přemno-
žení některých druhů zvířat. Od roku 
1970 se podle některých studií sníži-
ly populace volně žijících živočichů 
v průměru o 73 %, a to již byly velké 
ztráty v předchozích desetiletích a 
staletích. Krize biodiverzity se netý-
ká jen ostatních druhů. Lidé jsou na 
přírodě závislí především kvůli potra-
vě, čisté vodě a vzduchu k dýchání.

Z dlouhodobého hlediska je lep-
ší řešit příčiny (minimalizovat spotře-
bu zdrojů například elektřiny, dopra-
vy, vody, prostoru atd.), než následky 
(kde vzít více elektřiny, jak zvládnout 
více dopravy, kde vzít nové zdroje 
zejména pitné vody, půdy). Právě 
nyní si tvoříme budoucnost. Je jen 
na nás, zda budeme spoléhat na 
nové technologie, které nejsou a ani 
nebudou schopny ovlivnit globální 
změny na planetě, nebo je budeme 
používat jako podpůrné prostředky  
k větší symbióze člověka s přírodou 
v jeho vlastním existenčním zájmu. 

Zdroje informací: ČHMÚ, 
CzechGlobe – Ústav výzkumu glo-
bální změny AV ČR, ENKI o.p.s.

Patrik Lacina, meteorolog

• S každým stupněm vzestupu teploty se zvyšuje schopnost takového 
vzduchu vázat vlhkost (vodu) o cca 7 %, tím se exponenciálně zvětšuje 
potenciál silnějších srážek. 

• Každý zábor půdy v rozsahu hektaru (10 tisíc m2, tj. necelá plocha 
Masarykova náměstí v Mnichově Hradišti), znamená často nevratnou ztrátu 
funkcí půdy (zasakování vody, ochlazování výparem, produkce biomasy, 
snižování větrné a vodní eroze, produkce kyslíku, čištění vzduchu od pra-
chu, zadržování CO2, tlumení teplotních výkyvů atd.), což v hrubém odhadu 
v dnešních hodnotách znamená ztrátu cca 18 milionů Kč.

• Půda zbavená vegetace (zastavěním, vyschnutím) se mnohem více 
ohřívá (pohlcuje dvakrát více sluneční energie a násobně více ohřívá atmo-
sféru), zadržuje zlomek dešťové vody (většina vody odteče), minimum vody 
vypaří (nepodporuje malý koloběh vody ve formě místních přeháněk), a tím 
dále přispívá k celkovému vysychání a ohřívání krajiny.

• 1000 m2 stromů a trávníku za slunného dne chladí výparem okolní 
vzduch výkonem cca 245 kW, což odpovídá 70 klimatizacím (cena za elek-
třinu na takové ochlazení je 9800 Kč za jediný den), které naopak okolní 
vzduch ohřívají. Každý vzrostlý zdravý strom je přitom mnohem cennější 
než nově zasazený, o který je nutno pečovat, aby dobře zakořenil.

• I barva povrchů výrazně ovlivňuje odraz či pohlcení tepelného spektra 
slunečního záření. Tmavá střecha se rozpálí i o 30–40 °C víc, než světlá.

• Půdu si můžeme představit jako houbu, která do sebe při dešti na-
saje vodu (zdroj vody pro vegetaci) a přebytek vody pouští dolů (zdroj pro 
podzemní vody) nebo odteče po jejím povrchu (povodně). Při zakrytí hou-
by (popř. odstranění půdy a zakrytí povrchu) asfaltem či betonem všechna 
voda po takovém povrchu steče a nic se nevsákne. Při utužení této houby 
stlačením a ucpáním pórů (např. těžkou technikou v kombinaci s umělými 
hnojivy) se mnohonásobně sníží schopnost takové houby vsakovat vodu, 
více jí steče, méně prosákne hlouběji, navíc s vyšší koncentrací např. du-
sičnanů a pesticidů. Minimalizovat zábor půdy a současně zlepšovat hos-
podaření na polích, ale i loukách a v lesích je cesta k ozdravění krajiny, aby 
byla schopna adaptace na probíhající změny podnebí.

Příklady obecných principů 
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KALENDÁR AKCÍˇ

12. PROSINCE, 19:00 PÁN PRSTENŮ: VÁLKA ROHIRŮ

13. PROSINCE, 20:00 LÉTO S EVŽENEM

KINO

11. PROSINCE, 19:00 KONKLÁVE

7. PROSINCE, 20:00 ČARODĚJKA

8. PROSINCE, 15:00 SOBÍK NIKO: CESTA ZA POLÁRNÍ ZÁŘÍ

6. PROSINCE, 20:00 VLNY

5. PROSINCE, 19:00 VEDLEJŠÍ POKOJ

4. PROSINCE, 19:00 TAJEMSTVÍ SMRTI

11. PROSINCE, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ VÝJIMEČNÝ STAV

4. PROSINCE, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
ŠEST TANEČNÍCH HODIN V ŠESTI TÝDNECH – NÁHRADNÍ TERMÍN

16. PROSINCE, 17:00, KOMUNITNÍ CENTRUM MÍROVÁ
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

OSTATNÍ

DIVADLO

14. PROSINCE, 20:00 TAJEMSTVÍ SMRTI

10. PROSINCE, 17:30, DŮM LUDMILA, VESELÁ, NA NÁVSI 229
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

20. PROSINCE, 20:00 ČARODĚJ KAJTEK

21. PROSINCE, 20:00 LÉTO S EVŽENEM

19. PROSINCE, 19:00 GLADIÁTOR II

15. PROSINCE, 15:00 PYŠNÁ PRINCEZNA

18. PROSINCE, 19:00 VLNY

22. PROSINCE, 15:00 BOB A BOBEK VE FILMU: NA STOPĚ MRKVOJEDA

31. PROSINCE, 16:30 SILVESTROVSKÉ PROMÍTÁNÍ LÉTO S EVŽENEM

29. PROSINCE, 15:00 PYŠNÁ PRINCEZNA

27. PROSINCE, 20:00 V DOBRÉM I ZLÉM

28. PROSINCE, 20:00 JEŽEK SONIC 3

4. PROSINCE, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

8. PROSINCE, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
POHÁDKA O KAČENCE A RARÁŠKOVI

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

5. PROSINCE, 17:00 AŽ 19:00
ČERTOVÁNÍ S MIKULÁŠSKOU NADÍLKOU
10. PROSINCE, 17:15 AŽ 21:15
VEČER S DUNGEONS & DRAGONS
2., 9. A 16. PROSINCE, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
3. A 10. PROSINCE, 9:0 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
4. A 11. PROSINCE, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA 2 (STŘEDA)
12. PROSINCE, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
12. PROSINCE, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
6. A 13. PROSINCE, 8:30 AŽ 11:30
MINIŠKOLKA 3 (PÁTEK)

12. PROSINCE, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
DUCHEM PROTI SVÉ VŮLI

4. A 18. PROSINCE, 15:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

DO 28. ÚNORA 2025, NÁBYTEK HONZA (VÍTA NEJEDLÉHO 1299)
VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ, KRESEB A GRAFIKY M. BACHOVÉ

1. PROSINCE, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ PYŠNÁ PRINCEZNA

3., 10. PROSINCE, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ

CENTRUM NÁRUČ

6. PROSINCE, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
VÁNOCE V KLIDU
10. PROSINCE, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
JAK NEVYHOŘET V PARTNERSKÉM VZTAHU S MALÝMI DĚTMI
13. PROSINCE, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
SEZNÁMENÍ S PORODNICÍ V MB
17. PROSINCE, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KOSMETIKA A PEDIKÚRA

19. PROSINCE, 19:00, KONCERT
VÁNOČNÍ KONCERT ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY

18. PROSINCE, 9:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
VÁNOČNÍ DÍLNA PRO KURZISTY

Rybáři z Mnichova Hradiště si vás 
dovolují pozvat na poslední akci le-
tošního roku. Tou je tradiční prodej 
živých ryb. K dispozici bude kapr 
a pstruh. Prodej bude probíhat  
v sobotu 21. a v neděli 22. prosin-
ce. Budeme se na vás těšit ve dvoře 

kanceláře místní organizace. 
Na závěr roku si vám ještě do-

volíme popřát krásné svátky. Do 
nového roku hodně zdraví a pohody.

Josef Ďurček,
ČRS MO Mnichovo Hradiště

Kapři a pstruzi na vánoční 
stůl přímo od rybářů

Registrujte se do zimních 
kurzů Centra Náruč
Podzimní semestr v Náruči se chýlí 
ke konci. Pravidelné kurzy a jedno-
rázové akce se těšily hojné návštěv-
nosti i přes sychravé počasí. V pátek 
29. listopadu proběhla na faře v Mni-
chově Hradišti Adventní spirála, ta-
juplný waldorfský zvyk protkaný las-
kavostí a spolubytím. Za spolupráci 
děkujeme Římskokatolické farnosti 
Mnichovo Hradiště a pěveckému 
sboru Kněžmost. Otevřeli jsme tak 
období adventu. Chystali jsme se již 
od úterý 26. listopadu, kdy jsme si 
užili tvořivou dílnu adventních věnců. 

Jako každý rok nás čeká v mi-
kulášském týdnu návštěva anděla 
ve všech dopoledních pravidelných 
kurzech, dále třeba vánoční tvořivá 
dílna pro kurzisty s jednoduchým 
výtvarným vyráběním a přípravou 
nepečeného cukroví. Jak se před 
Vánoci nezbláznit, nám napoví psy-
choložka Gabriela Luková Sittová. 
Jak si pěstovat zdravé partnerské 
vztahy s malými dětmi nám přiblíží 
manželský pár psychologů Slán-
ských. Aby byly letošní Vánoce 
ještě krásnější, rozhodli jsme se 
podpořit rodiče v péči o sebe a nabí-
zíme možnost kosmetiky a pedikúry  
s hlídáním dětí v úterý 17. prosince. 
Registrace nutná. Kde? V herně ve 
volnočasovém centru. Kdy?  Každý 
všední den v čase 9-12 hodin.

V pondělí 9. prosince se otevřou 
pomyslné brány k registracím do 
zimního semestru. Zůstávají všech-
ny stávající pravidelné kurzy kromě 
hýbánek a mini baletu. Tyto lekce 

se pro malý zájem v současném se-
mestru již konat nebudou.

Neváhejte a ulovte si se svými 
ratolestmi ten pravý kurz právě pro 
vás. Bude to mimicvičení pro rodiče 
s dětmi od 4 měsíců do 4 let? Nebo 
snad kurz s montessori prvky. Pokud 
se vaše těla touží rozpohybovat za li-
bozvučných tónů a rytmů, doporuču-
jeme lekce tance hrou či zpívánek.

Bohužel se musíme rozloučit 
s báječnou a velmi oblíbenou lek-
torkou zpívánek Sávou. Hledáme 
v řadách rodičů na mateřské či ro-
dičovské dovolené nástupce. Máte 
kladný vztah k hudbě i dětem? Láká 
vás spolupráce se stále se rozvíjející 
neziskovou organizací s přátelským 
prostředím a hodily by se vám do 
rodinného rozpočtu nějaké finance 
navíc? Neváhejte se na nás obrátit 
pro více informací na telefonu 737 
325 840 nebo e-mailu mnichovo.
hradiste@naruc.cz

Aktivity centra jsou realizovány 
ve Volnočasovém centru za přispě-
ní a podpory MPSV, Středočeského 
kraje a města Mnichovo Hradiště.

Děkujeme vám za přízeň a tě-
šíme se na viděnou v pravidelných 
kurzech či na jednorázových akcích. 
Přejeme vám krásný advent a Váno-
ce s chvílemi zastavení a nicnedělá-
ní. Právě v těchto okamžicích spoči-
nutí můžeme pocítit vděčnost, lásku 
a radost za vše co máme.

Za tým Náruče Mnichovo Hradiště 
Monika Muchková

V infocentru jsou k vidění bronzové perníky
„O prvním říjnovém víkendu v Olo-
mouci na výstavišti Flora proběhl už 
6. ročník prestižní soutěže Moravský 
cukrářský šampionát. Návštěvníci 
měli možnost obdivovat nespočet 
nádherných cukrářských výtvorů, 
které předvedly zručnost a kreativitu 
soutěžících.“ Tolik oficiální tisková 
zpráva. Ale že bronzovou medailí 
oceněnou kolekci v kategorii 2D 
perník na téma lidového kroje před-
stavila Mnichovohradišťačka Božena 
Buřičová, to už si můžete přečíst je-
nom u nás! A nejen přečíst, oceněné 
perníky můžete i vidět – neboť od 
začátku prosince budou vystaveny 
ve vitrínách v informačním centru na 
Masarykově náměstí.

Božena Buřičová, nositelka 
označení „Regionální produkt – 
Český ráj“, již před pár lety před-

stavila Hradišťákům vítězné perníky 
z jiné soutěže, tehdy to byla sada  
v cibulákovém dekoru. A protože je 
tetička Boženka i členkou obce ba-
ráčníků a k folkloru má velmi blízko, 
letos si vybrala téma lidový kroj. Jako 
hlavní kousek do soutěže upekla 
ve velikosti 1:1 z perníku a úžasně 
vyzdobila čepec od boleslavského 

kroje, (ten je v originále krumplo-
vaný, plasticky vyšívaný zlatou nití) 
a doplnila jej vínkem (čelenka svo-
bodných dívek), trojcípým šátkem 
zvaným kosička a zástěrou. Výtvory 
jsou to přenádherné a my, baráčníci, 
si myslíme, že porota byla asi slepá, 
když získaly „pouze“ bronz. Pro nás 
je perníkářka Boženka vítězkou!

Její perníčky letos například 
cestovaly mimo jiné i do Chorvatska 
– neboť doprovodily folklorní soubor 
Furiant z Malé Bělé do Lipovljan, 
kde slavili také v říjnu dvacáté vý-
ročí vzniku jejich spolku Česká be-
seda. Staly se tak stylovým dárkem  
z Česka. S Boženčinými perníkový-
mi výtvory se můžete setkat třeba na 
stránkách Facebooku „Perníčky pro 
radost a sladké mlsání“ a nalézt tam 
spoustu inspirace. (mb)
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Typická příjmení Mnichovohradišťska: Česák
Příjmení Česák není vyloženě iko-
nické ani jedinečné pro náš region, 
přesto zde má kořeny minimálně 
do 17. století. Hned v úvodu je ale 
nutné poznamenat, že místní nosi-
tel, kterého si zdejší starší generace 
zřejmě vybaví jako prvního – drogis-
ta Stanislav Česák – pocházel z Krá-
lovéhradecka a jeho předci tam žili 
také již v 17. století. Právě na Králo-
véhradecku je výskyt tohoto příjmení 
nejvyšší. Případnou příbuznost před 
tímto obdobím se mi nepodařilo pro-
kázat. V současnosti je kromě Krá-
lovéhradecka velký výskyt příjmení 
také na Plzeňsku.

Článek pochopitelně zaměřuji 
na pomyslnou „mnichovohradišť-
skou“ větev. Královéhradeckým  
a plzeňským Česákům se zde vě-
nuji jen okrajově, pokud je to nutné 
k objasnění původu příjmení či vý-
znamnějších nositelů. Jak v textu 
na několika místech uvidíme, tak 
nejen Stanislav Česák, ale i někteří 
další Česákovi se do našeho regio-
nu dostali nezávisle na sobě. Pohyb 
nositelů určitého příjmení v minulosti 
tedy rozhodně není tak přímočarý 
a jednoduchý (natož jednoduše  
a kompletně zmapovatelný), jak by 
se mohlo na první pohled zdát.

Původ příjmení
Podle Josefa Jungmanna je 

jméno Česák odvozeno od trhání 
ovoce či chmele. Ve staročeštině 
mělo sloveso česat i význam drbat, 
hudrovat, hubovat. Slovem „česák“ 
se mohl označovat i zavšivený člo-
věk. Tzv. česáci rovněž zpracovávali 
látky. I Antonín Kotík uvádí příjmení 
Česák v kategorii příjmení odvoze-
ných od konání či činnosti, čili česat. 
Podobného původu jsou podle Dob-
ravy Moldanové i příjmení Česal, 
Česálek, Česánek, Česaný. Žádnou 
konkrétní genealogickou souvislost 
se mi zatím prokázat nepodařilo.

V Polsku se vyskytuje příjme-
ní Czesak (odvozené od křestního 
jména Czeslaw). Protože v králo-
véhradecké pevnosti byli vězněni 
Poláci zajatí při třetím dělení Polska 
v 18. století, existuje hypotéza, že 
se část Česáků má polský původ  
a dostala se na Královéhradecko tím-
to způsobem. Faktem ale zůstává, 
že nejstarší dosud objevený Česák  
v Hradci Králové žil už v roce 1651.

Na Novobydžovsku se traduje, 
že část Česáků pochází z jistého 
Maďara jménem Czuzi/Čurý, kte-
rý přijel do Humburk v roce 1711  
a jehož potomek si nechal změnit své  
(v české transkripci poněkud hanli-
vé) příjmení na „Česák“. Pátráním 
v matrikách jsem zjistil, že Václav 
Čurý (* 1858) z Humburk si skutečně 
v roce 1936 nechal změnit příjmení 
na „Česák“. Nebyla to však náhoda. 
Zvolil si rodné příjmení své matky 
Kateřiny, roz. Česákové.

Nejstarší zmínky
V ulici Svatopetrské v Praze na 

Novém Městě je uváděn v roce 1392 
Wencelslaus Czessak jako majitel 
domu číslo 1173. V roce 1398 je 
ve stejné pražské lokalitě (v Poříčí) 
zmíněn pekař Venceslaus Czessak 
s manželkou Kateřinou.

Berní rula roku 1654 uvádí cha-
lupníka Jana Česáka v Kadeřavci 
u Turnova, Jana Česáka na Vinci  
u Mladé Boleslavi, chalupníka Pavla 
Česáka v Bosni a Václava Česáka 
na Zásadce. Ve východních Če-
chách pak v Nové Pace, Hradci Krá-
lové, Dřevěnicích a Lužanech.

Současné rozšíření
V roce 2016 žilo nejvíce Česáků 

na Královéhradecku (52), největší 
hustota příjmení na počet obyvatel je 
v ORP Nový Bydžov. Dosud přetrvá-
vá výskyt i na Jičínsku a oproti berní 

rule je příjmení rozšířené také na již 
zmíněném Plzeňsku. Na Moravě je 
příjmení Česák velmi vzácné.

V ORP Mnichovo Hradiště je pět 
nositelů příjmení a v ORP Mladá Bo-
leslav osm nositelů. V celé ČR jich 
je 272.

Česákovi na Mnichovohradišťsku
Zmíněný Pavel Česák, uvedený 

v berní rule, kupuje 15. srpna 1652 
chalupu v Bosni od Václava Maršta-
lyře. V roce 1678 ji prodává Václavu 
Pošepnému. Další stopy o Česáko-
vých v Bosni se mi nepodařilo do-
pátrat. V matrice z roku 1687, v se-
znamu desátkovém z roku 1740 ani  
v novějších pramenech se nepodaři-
lo žádné nositele příjmení dohledat.

Podobně jako v Bosni nám ještě 
v předmatričním období mizí i stopy 
Česáků na Zásadce. Zdejší Václav 
Česák mezi lety 1675–1677 umírá  
a chalupu v roce 1678 přebírá man-
žel jeho dcery Jakub Fibiger.

V matrikách na Mnichovohra-
dišťsku nacházíme nejstarší nositele 
příjmení Česák v Býčině, ze které 
pochází většina dohledaných Če-
sáků v okolí směrem k současnosti.  
Z obce vychází dvě zatím nepropo-
jené větve:

• Jakub Česák st. a jeho syn 
Jakub Česák (1714–1790), Býčina 
čp. 11. Jeho potomci žili v Býčině, 
Koprníku čp. 1 a 7, Žantově čp. 6, 
Habru čp. 134, Bakově nad Jizerou, 
Budách, Zájezdech či Nové Vsi u 
Bakova. Zmiňme třeba Františka Če-
sáka (1831–1876), který byl hajným 
v Zájezdech u Bakova nad Jizerou.

• Jiří Česák (* asi 1682–1747), 
Býčina čp. 9. Potomci žili kromě 
Býčiny v obcích Bakov nad Jizerou, 
Bělá pod Bezdězem, Branžež, Kopr-
ník čp. 10 a 12 či Veselá. Hned dvě 
větve z tohoto rodu přišly do Mnicho-
va Hradiště. Jednak krejčí Václav 
Česák (1834–1889), původem z Ve-
selé čp. 24, který koupil v Mnichově 
Hradišti dům čp. 176, a jednak rolník 
Jan Česák (1816–po 1853) z Kopr-
níku čp. 12, který koupil dům čp. 65. 
Jeho potomci žili v domech 65, 271, 
279, 259 a 299. V Mnichově Hradišti 
je v roce 1880 uváděna ještě vdova 
Anna Česáková (* asi 1820, dělnice) 
v čp. 250, tuto se však zatím nepo-
dařilo nikam zařadit. V uvedeném 
domě žila zřejmě v nájmu.

Další, dosud podrobněji nezma-
pované výskyty příjmení jsou v ob-
cích Debř, Dobrá Voda, Dolní Buko-
vina, Hněvousice, Horka u Bakova, 
Jivina či Kosmonosy. V Mladé Bole-
slavi byl dohledán obchodní zaměst-
nanec Josef Česák (1898–1958), 
který však pocházel z Humburk na 
Královéhradecku.

S odkazem na jeden z před-
chozích dílů seriálu od Vratislava 

Švermy uveďme jako zajímavost, že 
Anna Česáková (1824–1898) z Býči-
ny čp. 9 se provdala za Josefa Šver-
mu (1817–1888) do Maníkovic. Část 
Česákových a Švermových tedy má 
společné potomky.

Při mapování sňatků jsem si 
všiml několika na sobě nezávislých 
případů, kdy si ženich Česák vzal 
nevěstu s příjmením Kyselová, pří-
padně naopak nevěsta Česáková 
pojala za manžela Kyselu.

Za povšimnutí stojí i typická po-
volání Česáků, byť je zde uvádíme  
s jistým zjednodušením. V králové-
hradecké větvi převažují sedláci či 
později pracovníci v zemědělství, 
ale vyskytují se i obchodníci či lé-
kaři. Na Mnichovohradišťsku je u tří 
Česáků uvedeno povolání kočí.

Za poskytnutí a doplnění infor-
mací děkuji zejména Oldřichu Česá-
kovi z Veselé, manželům Jaroslavě a 
Čeňkovi Štučkovým, Jakubu Šípovi, 
Jaromíru Jermářovi, Vratislavu Šver-
movi, Janu Motyčkovi a dalším čle-
nům Mnichovohradišťského spolku 
genealogů. In memoriam pak pra-
vnuku učitele Josefa Česáka z Bran-
žeže Josefu Česákovi (1932–2023), 
branžežskému badateli Josefu Prs-
kavcovi (1934–2018) a sběrateli po-
hlednic Janu Doudovi (1944–2023).

Věnováno tetě Aleně Kyselové 
(roz. Česákové), která nás 21. září 
2024 navždy opustila.

Petr Novák, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

Zemřel Václav Šolc, 
autor knih o historii mlýnů
Čtenáře regionální literatury a nad-
šence do zdejší historie zarmoutila 
smutná zpráva. Ve čtvrtek 14. listo-
padu zemřel Václav Šolc z Řepova, 
regionální badatel a autor knih nejen 
o historii mlýnů. Odešel po dlouhé 
nemoci v den svých 77. narozenin.

Václav Šolc se narodil v roce 
1947. Vystudoval vysokou školu 
zemědělskou. Polovinu profesního 
života pracoval v podniku ZENA 
Mladá Boleslav a od roku 1992  
v automobilce Škoda. V důchodo-
vém věku se věnoval publikační 
činnosti v oblasti regionální historie 
Mladoboleslavska a přilehlého okolí 
se zaměřením na vývoj vodních mlý-
nů na místních tocích. 

Svým bádáním významně při-

spěl i ke zmapování mlýnů na Mni-
chovohradišťsku. V roce 2020 mu 
vyšla kniha Mlýny na Kněžmostce  
a letos ještě i přes vážnou nemoc 
stihl dokončit publikaci Mlýny a elek-
trárny na dolním toku Jizery, která 
pojednává o mlýnech a elektrárnách 
například v Březině, Hubálově, Hně-
vousicích, Ptýrově či Bakově nad 
Jizerou.

Kromě zmíněných knih má na 
svém kontě regionální publikace 
Mlýny na Klenici (2014), Mlýny na 
Strenickém potoce (2017), Mlýny 
na Bělském potoce (2022) a Řepov  
v proměnách času (2019).

Petr Novák

Pokus o otravu významného 
dubu u náměstí
Na přelomu září a října se kdosi po-
kusil otrávit mohutný a zhruba 150 
let starý dub zimní poblíž Masaryko-
va náměstí. Jedná se o jeden z mála 
vzrostlých a perspektivních stromů  
v centru města. Dub dosahuje výšky 
přes 20 metrů s průměrem koruny 
17 metrů. Roste na soukromém 
pozemku na nezastavěné stavební 
parcele na rohu ulic Víta Nejedlého 
a Družstevní. V současné době je 
zde připravován stavební záměr ví-
cepodlažního bytového domu. Poká-
cení stromu však není povoleno, ani 
není aktuálně o pokácení majitelem 
pozemku zažádáno.

Incident proběhl poté, co bylo 
na základě podnětu místních ob-
čanů na odboru životního prostředí 
městského úřadu zahájeno řízení  
o vyhlášení tohoto stromu za památ-
ný. Strom pachatel nepozorovaně 
navrtal a do sedmi dutin nalil ne-
známou tekutinu. Jen díky bdělosti  
a pohotovosti správce městské ze-
leně pana Luboše Dvořáčka, se na 
incident přišlo poměrně brzy a došlo  
k rychlému zásahu. Tekutinu pan 
Dvořáček z dutin z velké části od-
stranil a strom následně ošetřil.  
O tom, zda strom pokus o otravu 
přežije, bude jasno bohužel až v ho-
rizontu jednoho až dvou let. Policie 
ČR na záznamech kamer sousední 
nemovitosti pachatele neidentifiko-
vala.

Za poškozování dřevin může 
městský úřad pachateli uložit poku-
tu až do výše jednoho milionu Kč 
anebo stanovit opatření k nápravě.  
V případě, že by šlo o poškození cizí 
věci, je trestní sazba až jeden rok 
odnětí svobody. Strom má dle po-
souzení metodikou Agentury ochra-
ny přírody a krajiny odhadovanou 
finanční hodnotu téměř 700 tisíc Kč. 
Skutečnou hodnotu takových stromů 
v městském prostředí lze jen stěží 
vyjádřit penězi, protože přinášejí ne-
ocenitelný přínos pro kvalitu života 
obyvatel.

V současné chvíli probíhá  
v orgánech města diskuze, jak do-
tčený dub a jiné významné stromy na 
území města ochránit. Bohužel totiž 
nejde o ojedinělý případ – nepovole-
né zásahy na stromech, které vedly  
k jejich odumření, byly provedeny 
například na ořešáku na rohu ulic 
Na Úvoze a Akátová, na lípách na 
návsi v Hoškovicích nebo na návsi 
ve Lhoticích. 

Prosím všechny občany, kterým 
není osud životního prostředí ve 
městě lhostejný, aby byli pozorní ke 
snahám poškodit významné stromy. 
Podobný dub už vzhledem k mění-
cím se podmínkám nemusí ve městě 
nikdy vyrůst.

Ondřej Šindelář, 
projektový pracovník MěÚ  

a občan města

KOMENTÁŘE A NÁZORY

Zajímaví nositelé příjmení
DROGISTA STANISLAV ČESÁK (1921–2001)
Narodil se v Sobětuši čp. 15 a pocházel z králo-
véhradeckého rodu Česáků, většinu produktivního 
života i celý důchodový věk však prožil v Mnichově 
Hradišti. Přestěhoval se sem v roce 1951 s man-
želkou a tehdy dvouletou dcerou Alenou. Později 
se jim narodila ještě dcera Jana, provd. Nováková, 
matka autora tohoto článku. V Mnichově Hradišti 
1. července 1951 převzal vedení drogérie v domě 
čp. 238 na náměstí po soukromníkovi Františku 

Kolomazníkovi. Asi v roce 1960 se pak na dvě desítky let staly dalším 
jeho působištěm domy čp. 280 a 281 na náměstí. V čp. 280 byla samotná 
drogérie, v čp. 281 sklad. Později byl objekt rozdělen na samostatné pro-
vozovny. Paradoxem je, že od roku 2020 jsou v obou čp. drogérie, avšak 
s různými provozovateli. V roce 1955 koupili Česákovi od Milady Klosové, 
roz. Ševčíkové, dům čp. 485 v Husově ulici za kupní cenu 40 tisíc Kčs.  
V domě dodnes žijí Česákovi potomci.

HARMONIKÁŘ OLDŘICH ČESÁK (* 1957)
Žije ve Veselé. Vyučil se v oboru instalatér-tope-
nář, následně pracoval v OSP Mladá Boleslav, 
Škoda Auto a posléze v nově vzniklé společnosti 
Ško-energo. Nyní je v důchodu. Od roku 1989 je 
aktivní u dobrovolných hasičů. Pravidelně také 
zpestřuje kulturní život v okolí hrou na harmoniku. 
Ve Veselé žilo několik generací jeho předků. Při-
ženil se sem již v roce 1828 jeho praprapraděda 
Jan Česák z Býčiny.

VEXILOLOG ING. JOSEF ČESÁK (1921–2008)
Narodil se v Šostenách u Hradce Králové, pocházel tedy z královéhradec-
ké větve. Zajímavostí je, že žil v Turnově, kam se ale přestěhoval až ve 
20. století, takže chalupník Jan Česák, který žil v roce 1651 v Kadeřavci  
u Turnova, nebyl jeho předkem. Je označován jako „otec české vexilolo-
gie“ (vexilologie je věda studující vlajky a jejich symboliku). Zabýval se též 
filatelií a věnoval se publikační činnosti.

ODBOJÁŘ JOSEF ČESÁK (1904–1941)
Pocházel z Nýřan u Plzně. Zmiňuji ho zde zejména proto, že je po něm 
pojmenována Česákova ulice v Praze 8 na Střížkově. Během okupace se 
zapojil do protinacistického odboje, působil jako radiotelegrafista ilegální 
vysílačky. Zahynul v koncentračním táboře Mauthausen.

S osudy dalších Česáků se můžete seznámit na webu Mnichovo-
hradišťského spolku genealogů www.rodokmenymh.cz/prijmeni. 

Takto si Česákovu drogérii na náměstí v Mnichově Hradišti vybaví většina pamětníků.
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Dokumentární série o LIAZu? Muzeum 
zaznamenalo desítky hodin rozhovorů
Už během příprav loňské akce 70 
let LIAZu v Mnichově Hradišti se za-
čal muzejní fond věnovaný výrobci 
nákladních automobilů dramaticky 
rozšiřovat. V roce 2023, který byl 
vyhlášen „rokem LIAZu“, se dařilo 
městskému muzeu získávat foto-
grafie, videozáznamy, identifikovat 
členy pracovních kolektivů a také za-
znamenávat vzpomínky pamětníků  
z řad bývalých zaměstnanců. Někte-
ré z těchto rozhovorů jste si mohli 
přečíst na stránkách Kamelotu, me-
zitím jich však proběhly desítky dal-
ších. Jaké budou mít využití? Jasno 
zatím není, ve hře je ale i dokumen-
tární série.

„Nikdo nemládneme. Vzpo-
mínky blednou a vytrácejí se, proto 
je skvělé, že je budeme mít díky 
pracovníkům muzea zpracované,“ 
zahájil starosta města Jiří Plíhal ve 
středu 6. listopadu v obřadní síni 
radnice setkání, jehož cílem bylo 
poděkovat všem, kteří se rozhodli  
o své vzpomínky na LIAZ podělit. 
Pět desítek pamětníků tu darem zís-
kalo novou knihu Vratislava Švermy 
LIAZ Mnichovo Hradiště: Od vzni-
ku do zániku výroby, mnozí si ji na 
místě nechali od autora podepsat,  
a následně strávili příjemný čas 
vzpomínáním na podnik, kde mno-
zí prožili většinu svého profesního 
života.

„V tuto chvíli máme nahráno 
asi 45 rozhovorů, celkem jich bude  
k šedesáti. V součtu jde o desítky 
hodin cenného materiálu,“ vypočítá-
vá Karel Hubač z městského muzea, 
který rozhovory vede. Jde přitom  
o pestrou škálu témat.

Jednotlivé rozhovory mají sto-

páž od 20 minut do dvou hodin  
a věnují se jak velkým tématům, jako 
je výstavba areálu, vývoj, konstruk-
ce, logistika, export nebo testovací 
jízdy, tak každodenní práci v pod-
niku, třeba na montáži, ve svařovně  
a čalouně nebo v pobočném závodě 
v Loukově, dále závodní infrastruk-
tuře (jídelny, zubní ordinace, mateř-
ská škola, učňovské středisko) nebo 
samostatným tématům, jako je třeba 
privatizace a zánik podniku. Roz-
hovory pořizuje Michal Kvapil, který  
s městským muzeem pracoval už na 
střihovém dokumentu o LIAZu.

A jak budou pořízené materiály 
dál využity? „Pro nás muzejníky je 
zásadní, že jsou ty vzpomínky za-
znamenané a že tu budou k dispo-
zici pro každého, kdo se bude chtít 
tématy kolem LIAZu zabývat. Pokud 
bychom z nich chtěli sestavit něco 
jako film, který jsme v roce 2023 
připravili, nedovedu si představit nic 

Program pro školy v muzeu

Druhou sobotu v měsíci listopadu, 
konkrétně dopoledne 9. listopadu, 
jsme se společně s mnoha Hradiš-
ťáky i přespolními vydali na tradiční 
událost – komentovanou procházku 
po místním hřbitově s titulem Vý-
znamní zesnulí 2024. Hlavním té-
matem letošní procházky bylo vzpo-
mínání na umělce. Po trase jsme 
se postupně zastavili u jednotlivých 
předem vytipovaných hrobů, zapálili 
jsme u nich za Muzeum města Mni-
chovo Hradiště svíčku a o zesnulém 
vždy řekli pár slov.

Během dopoledne jsme tak 
obešli více než čtyřicet míst, kde 
odpočívají místní malíři, sochaři, 
grafici, hudebníci, stavitelé, fotogra-
fové nebo učitelé. V Mnichově Hra-
dišti žilo umělecky založených lidí v 
minulosti mnohem více. Ne všichni 
jsou ale pohřbeni na místním hřbito-
vě. Někteří se ještě v průběhu života 
z našeho města odstěhovali nebo 
mají rodinnou hrobku někde jinde. 
Proto bych zde nyní ráda připomněla 
jména těch umělců, u kterých jsme 
se z výše uvedených důvodů stavit 
během procházky nemohli. Jsou to 
například: Václav Bartoň (umělecký 
fotograf), Josef Bubák (trumpetis-
ta, hudební skladatel), Josef Brož 
(básník, učitel), Svatava Budilová 
(výtvarnice, učitelka), Jan Herold 
(pěvec, advokát, starosta),  Jan 
Klíma (hudebník, učitel), Jaroslav 
Mencl (malíř), Václav Starý (malíř), 
Jaroslav Šámal (malíř), Antonín 
Tuvora (malíř, kreslíř), Václav Ninger 
(malíř), Jiří Tancibudek (hobojista, 
filharmonik) a další.  

A na koho jsme tedy na akci 
vzpomínali? Na malíře (Ferdinand 
Šubrt, Bedřich Ženíšek, Jaroslav 
Korčák, Dušan Helcelet, Josef Ma-

rek, Václav Kůs, Jan Touš – byl i 
kronikářem), fotografy (Vincenc 
Schäferling, Antonín Herbst, Hy-
polit Vopat, Václav Vopat, Bedřich 
Ženíšek), stavitele, projektanty a 
architekty (Václav Honys, Franti-
šek Dámec, Jan Dámec, František 
Honc, Karel Pokorný, Otakar Lou-
da – byl i malířem), učitele výtvarné 
nebo hudební výchovy (Luboš Bo-
bek, Alžběta Sedláčková, Jaroslava 
Fantová, Jarmila Čapková, Josef Vít, 
Jiří Filip – byl i hudebníkem, hrál na 
trubku v kapele). Dále jsme zavzpo-
mínali na řezbáře a sochaře (Matěj 
Beran, František Beran), sokolského 
kapelníka Josefa Mastného, učitele 
a hudebního skladatele Romana 
Nejedlého, varhaníka, violoncellistu, 
malíře a architekta Jiřího Svobodu, 
sbormistryni a učitelku Stanislavu 
Šubrtovou, také na Josefa Štroba-
cha (hudebníka a ochotnického her-
ce), Svatoslavu Platošovou (tvůrkyni 
tapiserií), Jana Vítka (pedagogic-

jiného než seriál,“ konstatuje Karel 
Hubač.

V tuto chvíli rozhodnuto není. 
Velký zájem o loňskou připomínku 
70 let LIAZu, o novou publikaci Vra-

tislava Švermy i její křest, který zcela 
zaplnil městské kino, však ukazují, 
že poptávka po fenoménu LIAZ pře-
trvává.

Martin Weiss

kého spisovatele), Marii Červovou 
(pěvkyni), Jaroslava Červu (hu-
debníka, majitele hudební školy), 
Josefa Farského (učitele na piano), 
Evu Glancovou – Krupičkovou (kla-
víristku), Jindřicha Tancibudka (ře-
ditele školy, sbormistra, dirigenta), 
Ladislava Šípa (hudebního vědce), 
Josefa Smolíka (vedl pěvecký sbor), 
Jana Vancla (vedl dechový soubor), 
Jiřího Zacha (hudebníka), Jana Ber-
nata (hudebníka) nebo na houslistku 
Marii Holubovou (Voldanovou).

Zájemci se mohli také během 
dopoledne individuálně zajít podívat 
dovnitř hrobky rodiny Hendrichovy 
a Švermovy. Tato stavba, kulturní 
památka, nebývá běžně otevřena. 
Informace o jednotlivých členech 
obou rodin se lze dočíst na cedulích 
umístěných u vchodu hrobky. I zde 
byla zesnulým zapálena svíčka a 
položen věnec pro připomenutí le-
tošního kulatého výročí úmrtí Jana 
Švermy. 

Na začátku listopadu jsme za 
muzeum pokládali na místním hřbi-
tově ještě jeden věnec. Vzpomínali 
jsme na Františka Mendíka (1859–
1947), bývalého ředitele městské 
spořitelny v Mnichově Hradišti, člena 
téměř všech mnichovohradišťských 
spolků. Bydlel na náměstí v domě 
čp. 33. Zajímavostí jsou jeho ručně 
psané vzpomínky na život v našem 
městě, které jsou nyní uložené v ar-
chivu městského muzea. Ve stáří se 
se ženou přestěhoval do Prahy do 
Hradešínské ulice, k synovi. Fran-
tišek Mendík po své smrti všechen 
svůj majetek odkázal městu Mnicho-
vo Hradiště. 

Jediným přáním Františka Men-
díka bylo, aby měl na svém hrobě 
věnec z jehličnanů rostoucích v jeho 
lese na Horce. Tradice pokládání 
věnce na jeho hrob byla přerušena 
v 80. letech 20. století. Obnovení se 
ujali členové městského parlamentu 
dětí a mládeže. Věnec pokládali v le-
tech 2017–2023. Dnes spolek není 
aktivní, přebíráme tedy štafetu a za 
městské muzeum budeme v poklá-
dání věnce pokračovat i v dalších 
letech.  Rádi bychom vytvořili novou 
tradici, kdy se budou dobrovolníci 
ve výrobě věnce pro pana Mendíka 
střídat. Letos ho za muzeum zhoto-
vil Karel Hubač. Výzvu „Věnec pro 
Mendíka“ budeme určitě příští rok 
připomínat v předstihu. Takže pokud 
to příští rok chcete být vy, kdo bude 
autorem věnce, ozvěte se nám, ať 
s vámi počítáme. Určitě vám příští 
podzim tuto událost včas připome-
neme.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

Významní zesnulí a věnec pro Františka Mendíka

Už od poloviny listopadu až téměř 
do vánočních prázdnin se každé 
dopoledne naplní prostory muzea 
školními dětmi.

Jedna třída má připravený dvou-
hodinový program od osmi hodin, ta 
následující od deseti hodin. A takto 
se střídají třídy prvního stupně jedna 
za druhou. Nejsou to přitom jen ško-
láci ze základních škol v Mnichově 
Hradiště. Zimní program (a obdobně 
v květnu a červnu i ten letní) velmi 
rády navštěvují také učitelky se svý-
mi žáky i z okolí. Vždy se těšíme na 
Klášter, Jivinu, Bakov, Kněžmost, 
Bousov, Březno. Přijíždí k nám ale 
někdy i děti z Mladé Boleslavi, Kos-
monos, Nechálova, Žďáru, Bezna  
a dalších škol. 

Po příchodu do muzea roz-
dělíme každou třídu na tři menší 
skupinky, aby se děti na jednotli-
vých stanovištích lépe vešly a vše 
si pohodlně vyzkoušely. Na všech 
stanovištích se postupně prostřídají, 
takže si vyzkouší všechno, co pro ně 
máme připravené. A co u nás letos 
v zimě dělají? Tentokrát si užívají 
program tematicky opravdu zimní, 
až vánoční. Na prvním stanovišti to 
krásně voní, na druhém se to třpytí  
a na třetím se vzpomíná. 

Co to znamená konkrétně? 
Tam, kde to krásně voní, se peče 
cukroví. Toto stanoviště se tedy vždy 
samo prozradí hned na začátku po 
příchodu dětí do muzea. Voní to totiž 
po celých chodbách i na schodišti. 
To je skvělé pro navození krásné 
předvánoční atmosféry, která pak na 
programu panuje. Každý rok s dětmi 
pečeme jiný druh cukroví. Letos si 
zkouší cukroví ze strojku z tmavého 
a světlého těsta. Děti vymýšlí různé 
tvary, takže pak do trouby putují 
kroužky, čárky, podkovičky a jiné.  
A zatímco je cukroví v troubě, je 
čas na povídání o vánočních jídlech  

v minulosti a současnosti.
U další skupinky se to letos třpy-

tí. Pro děti jsme si připravili kreativní 
vánoční činnost. Zdobení ručně fou-
kaných skleněných kouliček od čes-
ké firmy Han Design z Jičína. Děti 
tyto kouličky dozdobují třpytkami dle 
vlastní fantazie. A vznikají nádherné 
a originální ozdoby. To je opravdu 
radost sledovat, kdo co za zdobení 
vymyslí. Na kreativním stanovišti 
vznikají občas i zdobené svíčky. Ty 
tvoří ručičky letošních nulťáčků a 
prvňáčků. Někdo si na svíčku dává 
vločky, jiný sušené pomeranče a ja-
blka, jiný větvičky jehličnanů. I tady 
vznikají krásná dílka a je vidět, že i 
naše nejmenší návštěvníky tvoření 
baví. 

A protože jsou děti v muzeu, 
nemohou přeci odejít bez nových 
historických poznatků. Na posled-
ním stanovišti se proto letos setkají 
s tím, jak to bylo se zimními sporty 
a radovánkami dříve. Jak se trávila 
zima přímo v Mnichově Hradišti, zjis-
tí po zhlédnutí krátkých dobových 
videí. Z muzejního depozitáře jsme 
pro děti připravili na ukázku starší 
modely saní, lyží a zimního obleče-
ní. Co se ještě před pár lety nosilo 
na lyže, běžky, na sáňkování nebo 
při stavění sněhuláků dnešní děti 
většinou udivuje, paní učitelky zase 
s nostalgií vzpomínají. 

Za pomoc při vedení letošního 
zimního školního programu bychom 
rádi poděkovali Aleně Bajerové, Ale-
ně Bukvičkové, Evě Koutové, Marii 
Králové, Jitce Mazánkové, Heleně 
Pöllové a Miroslavě Rydvalové.  
A za dodání krásného vánočního 
stromečku, který jsme pro děti na-
zdobili na chodbě muzea, děkujeme 
panu Lubošovi Dvořáčkovi z firmy 
Těžex.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště
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Advent, tajemno a zajímavé čtení
John Carpenter, lékař z USA, je 
autorem internetových stránek vě-
novaných zjevením Panny Marie po 
celém světě – od historických až po 
ty současné. Jeho úhel pohledu na 
tyto události je vzácný i tím, že půso-
bí v komisích prokazujících duševní 
zdraví těch, kdo zjevení prožívají,  
a osobně se s mnohými zná...

Věděli jste například, že roku 
1777 v Pensylvánii prožil zjevení 
Panny Marie tehdejší prezident 
USA? Co se dověděl o budoucnosti 

Ameriky a celého světa?
 Vše můžete najít na webových 

stránkách www.divinemysteries.info 
spolu s více než stovkou dalších 
příběhů.  Objevila jsem je v době let-
ních prázdnin, četla jedním dechem 
a již tehdy si říkala, že o nich napíši v 
tento čas, aby potěšily mnohé z vás.

Krásný adventní čas a radostné 
Vánoce všem!

Daniela Břoušková 
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